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Vážení spoluobčané,

každá vláda musí skládat účty. I  proto jsme ke konci 
našeho funkčního období předložili v roce 2021 výčet 
toho, co naše vláda za čtyřleté období zvládla. V kníž-
ce, kterou jsme s nadsázkou nazvali „Může za to Babiš 
a jeho vláda“, jsme ve 14 kapitolách stručně zrekapitu-
lovali výsledky práce ministrů našeho kabinetu. A ne-
bylo to čtení jen pro politiky, těch knih jsme rozdali ob-
rovské množství.

Na rozdíl od současné vlády jsme se v publikaci drže-
li faktů, čísel a hlavně našich slibů. Navzdory pandemii 
jsme naši zemi předali jako 6. nejméně zadluženou v EU 
a  s  inflací na evropském průměru.  Českou republiku 
jsme předávali s menším státním dluhem, než když jsme 
v roce 2014 poprvé vstoupili do vlády. V životní úrovni 
jsme předběhli Španělsko a Itálii, v EU jsme byli 9. nej-
více prosperujícím státem. S  péčí řádného hospodáře 
jsme důsledně vybírali daně a  současně je i  snižovali. 
Do zdravotnictví jsme investovali 228 miliard, oddlužili 
jsme a rekonstruovali nemocnice.

Předávali jsme zemi, kde rostly důchody, platy učite-
lů, zdravotníků, hasičů nebo policistů přesně dle před-
volebního slibu. Připravili jsme po mnoha letech pla-
ných řečí digitální nástroje, které nesloužily jen státu, 
ale hlavně lidem – digitální dálniční známku, e-recept, 
e-neschopenku, bankovní identitu nebo Portál občana. 
Navýšili jsme rozpočty na vysoké školy, zmodernizovali 
jsme výuku investicemi do nových technologií.

V knížce jsme dále zdokumentovali, že za naší vlády byl 
kompletně přichystán projekt výstavby jádra a že jsme 
se v době největší krize, v časech covidových, k niko-
mu neotočili zády –  podpořili jsme  živnostníky, malé 
a  střední podniky a  udrželi jsme konkurenceschopný 
průmysl. Díky naší strategii Czech Republic: The Coun-
try For The Future jsme poprvé dostali naši zemi mezi 
lídry v  inovacích. Současně jsme připomněli, že jsme 
splnili sliby vůči nejmenším podnikatelům – vše na jed-
nom místě v elektronické podobě, jednotná data účin-
nosti, založení firmy během desítek minut, zavedli jsme 
paušály pro živnostníky.

Vybojovali jsme téměř bilion korun z EU, dali jsme dohro-
mady Národní investiční plán  do roku 2050  a  z  národ-
ních i evropských zdrojů jsme rozjeli největší investice 
v historii Česka. Za dobu naší vlády se otevřelo celkem 

Chceme lepší vládu.

292 kilometrů dálnic a silnic I. třídy, včetně zrekonstru-
ované D1. Do roku 2025 jsme připravili výstavbu, aby se 
otevřelo dalších 300 kilometrů dálnic a  200 kilometrů 
silnic I. třídy, zejména obchvatů. A to nepočítám stovky 
zrekonstruovaných železničních budov, přejezdů a  re-
kordní množství zprovozněných dopravních staveb.

Ve stejném období jsme rekordně zvýšili investice do 
kultury i sportu – prosadili jsme investice např. do Ná-
rodního muzea, Státní opery,  Karlštejna, Císařských 
lázní,  hotelu Thermal,  Muzea totality v  bývalé vězni-
ci v  Uherském Hradišti, Nové scény Národního diva-
dla  a  stovek dalších památek, rozpočet pro sport jsme 
navýšili na 11,6  miliardy korun. Splnili jsme slib vůči 
spojencům a navýšili rozpočet armády z 1,1 na 1,4 % vůči 
HDP, předávali jsme Česko jako 9. nejbezpečnější zemi 
na světě, zemi, kde jsme snížili kriminalitu o 20 %.

Českou republiku jsme prostě řídili a za našimi výsledky 
si pevně stojíme. Očekávali jsme, že nová vláda na to 
naváže, něco vylepší, něco změní a že i ona bude sklá-
dat účty. Bohužel, ze slibů Fialovy vlády nezbylo vlast-
ně nic. Chybí jakákoliv vize, kabinet rozhoduje chaoticky 
a nekoncepčně, vláda nemá odvahu skládat účty a prů-
běžně občany informovat, jak plní své předvolební sliby 
a program. Výsledky v hospodářské, sociální, zdravot-
nické oblasti nebo ve školství jsou tristní.

Od počátku nového volebního období jsme jako největ-
ší opoziční strana na nic nečekali. Vedle běžné parla-
mentní práce jsme okamžitě postavili tým stínové vlá-
dy, který se každý týden schází, důsledně kontroluje 
veškeré kroky Fialovy vlády, oponuje návrhům kabine-
tu a současně předkládá vlastní návrhy řešení. Jasně 
tak chceme ukázat občanům, že dokážeme mnohem 
víc než jen kritizovat a že máme i kompetentní politiky, 
kteří jsou připraveni převzít odpovědnost. Toto Prohlá-
šení stínové vlády se stane základem našeho volebního 
programu do sněmovních voleb. 
 
Jsme zvyklí skládat účty.  Odpovědnosti se nebojíme. 
A naši zemi znovu dáme do pořádku.

Andrej Babiš, 
předseda hnutí ANO

Předmluva  
předsedy hnutí ANO
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Řada opozičních stran se v minulosti pokoušela o se-
stavení stínové vlády, ale nakonec se vždy jednalo 
jen o výčet pár politiků, kteří občas okomentovali ně-
jakou politickou událost. Stínová vláda hnutí ANO má 
jinou ambici. Byla uskupena ihned po zahájení činnosti 
Fialovy vlády a od té doby se její členové schází pra-
videlně na týdenní bázi. V prvním roce fungovala jako 
oponentura vládních kroků, na tiskových konferencích 
jsme průběžně rozebírali důležité body, které vláda ČR 
schvalovala. 

Těžiště naší činnosti spočívalo především v  práci sa-
motných stínových ministrů a v kritice kroků součas-
ného kabinetu. Od roku 2023 jsme aktivitu „stínovky“ 
výrazně prohloubili. Posílili jsme odbornou činnost o ex-
pertní týmy stínových ministrů, zapojili jsme odborníky 
z profesních uskupení, byznysu, akademické i vědecké 
sféry, stejně tak zájemce o  spolupráci z  krajů, zahájili 
jsme spolupráci na mezinárodní úrovni. 

Neukazujeme jen, co je špatně, ale představujeme 
vlastní řešení. Pracujeme s  analýzami, pořádáme od-
borné kulaté stoly, konference, publikujeme odborná 
stanoviska a  prostřednictvím médií a  sociálních sítí 
seznamujeme veřejnost s našimi stanovisky a návrhy. 
Cílem je ukázat, že mimo kritiky, která je základem par-
lamentní demokracie, dokážeme přicházet s vlastními 
řešeními a  že máme dostatek osobností, které jsou 
schopny převzít odpovědnost vládnutí. 

Jsme přesvědčeni, že současná vláda nezvládá ani od-
bornou práci, ani komunikaci, chová se přezíravě a rea-
guje arogantně na jakoukoliv kritiku. I  proto je širokou 
veřejností nazývána vládou elitářskou. A  i  proto před-
stavujeme náš tým jako tzv. Lepší vládu a rozhodli jsme 
se každý rok předložit Prohlášení stínové vlády hnutí 
ANO k hlavním tématům vládních resortů. 

Chceme lepší vládu.

Babišova vláda měla vizi založenou na podpoře vědy, vý-
zkumu a inovací. Strategie Czech Republic: The Country 
For The Future získávala respekt ve světě a reflektovala 
jak oblast hospodářskou, tak vzdělávací, kulturní nebo 
sociální. Fialova vláda žádnou vizi nepředstavila, pouze 
„papouškuje“ názory poradců a bez jakékoliv koncepce 
náhodně testuje, co lidé budou ochotni akceptovat. 

Ideologické ukotvení pětikoalice je zmatené, vláda je 
aktivistická, asociální a podléhá vlivu zelených ideolo-
gů z Bruselu. Tomu odpovídaly i výsledky našeho před-
sednictví EU, které dopadly v oblasti klimaticko-ekono-
mické takovou blamáží, že po nás vše dávají dohromady 
jinak celkově „zelenější“ Švédové. 

Hospodářská politika se nahrazuje účetním přístupem, 
výsledkem čehož je fakt, že v inflaci jsme se za posled-
ní rok propadli mezi tři nejhorší země EU a v růstu HDP 
jsme dokonce druzí nejhorší. Ceny energií máme v pře-
počtu na kupní sílu nejhorší. Vláda se sice chlubí inves-
ticemi do dopravní infrastruktury, ty byly ale v drtivé 
většině připraveny ještě naší vládou. 

Ministr zdravotnictví nezvládá zajistit dostatek léků ani 
problémy vysvětlit, ministryně pro vědu a výzkum je ne-
viditelná, najít ministra školství, za kterým by byla vidět 
práce, se nedaří, ministr zemědělství se nechá válcovat 
řetězci i obchodníky a ministra průmyslu neberou váž-
ně ani energetici, ani průmyslníci, ani podnikatelé nebo 
lidé na ministerstvu. Více ale v dokumentu, který držíte 
v  rukou. Dávat zemi dohromady bude hodně náročná 
práce...

Karel Havlíček, 
stínový premiér

Předmluva  
stínového premiéra
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Předvolební sliby pozbyly platnost a vláda omezuje va-
lorizace důchodů, krátí rodičovský příspěvek, plánuje 
zvýšit DPH na nejcitlivější položky, připravuje zdvoj-
násobení daně z nemovitostí a živnostníkům, kteří čelí 
nejrychlejšímu propadu tržeb v  historii statistického 
úřadu, chce zvyšovat odvody.
 
Postupná konsolidace veřejných financí je důležitá, ale 
je k ní potřeba přistupovat především v období hospo-
dářského růstu. Dokázali jsme, že konsolidaci umíme. 
Ministerstvo financí jsme opouštěli s nižším zadlužením 
v poměru k HDP, než když jsme na ministerstvo vstupo-
vali. I na základě těchto zkušeností nám můžete věřit, 
že umíme dát finance znova do pořádku. 

Česká ekonomika je v recesi a pětikoalice opaku-
je učebnicové národohospodářské chyby. Vrací-

me se zpět do hluboké minulosti. Už jednou vláda 
pod vedením ODS uvrhla do chudoby desítky tisíc 
domácností, způsobila masivní sociální nepoko-
je,  krachy tisíců firem a  svojí nedůvtipností způ-
sobila, že ČR byla krizí nultých let jednou z nejdéle 
postižených zemí. 

Stát se pod vedením současné vlády zbavil fungujících 
opatření nezbytných pro efektivní výběr daní, ty zbylé 
nerozvíjí. Výsledkem je, že ztrácí kontrolu nad příjmo-
vou stránkou rozpočtu. Selhává v čerpání evropských 
peněz a nedělá prorůstové investice. V  rozporu s de-
klaracemi naopak zvyšuje provozní výdaje státu, zři-
zuje nová ministerstva a posiluje drahý aparát státních 
úředníků. Absence jakéhokoliv konsolidačního plánu 
oslabuje důvěru na finančních trzích a prodražuje ná-
klady na dluhovou službu. 

Udržitelné finance 
založené na prosperitě 
občanů a efektivním 
výběru stávajících daní

TOTO JE NÁŠ PLÁN

CESTA K VYROVNANÝM ROZPOČTŮM NEVEDE NIKDE NA 
SVĚTĚ PŘES ZADUŠENÍ HOSPODÁŘSTVÍ. ZA FIALOVY VLÁDY 
SE PŘÍJMY ČECHŮ PROPADAJÍ NEJRYCHLEJI ZE VŠECH 
ROZVINUTÝCH ZEMÍ SVĚTA. A JEJÍ MINISTŘI NÁM ORDINUJÍ 
JEDNO RESTRIKTIVNÍ OPATŘENÍ ZA DRUHÝM. 

STÍNOVÁ MINISTRYNĚ 
FINANCÍ 

Alena Schillerová

 → Navázat na pozvolný plán rozpočtové konso-
lidace představený vládou v roce 2021, který 
počítá se snižováním strukturálního deficitu 
o 0,5 % ročně. Mezi hlavní pilíře patří snižová-
ní objemu peněz na platy úředníků prostřed-
nictvím digitalizace, slučování a rušení agend 
a snížení provozních výdajů kapitol o 5–10 %. 
Stejně tak musí dojít ke zrušení nepotřeb-
ných ministerstev. Důraz je třeba klást na 
efektivní čerpání 962 miliard z programové-
ho období 2021–2027.

 → Místo zvyšování daní navázat na úspěšný 
boj proti daňovým únikům. Osvědčená filozo-
fie hnutí ANO je vybrat více daní, aniž by se 
musely zvyšovat jejich sazby. Chceme po-
kračovat v  realizaci Akčního plánu pro kont-
rolu převodních cen nadnárodních korporací 
a v aktivní analytice dat z kontrolního hlášení. 
Je potřeba rozšířit kompetence Celní správy 
v oblasti odhalování daňových úniků, nastavit 
férová pravidla pro sdílenou ekonomiku a za-
hájit diskuzi napříč politickým spektrem o tr-
valém návratu k evidenci tržeb. 

 → Předvídatelné zvyšování některých spo-
třebních daní, zejména na tabákové výrobky 
a tvrdý alkohol, stejně jako prosazení zdanění 
nadnárodních firem na evropské úrovni. 

 → Důsledná revize daňových výjimek, která 
kromě pozitivních fiskálních dopadů přinese 
snížení administrativní náročnosti daňového 
systému. 

 → Realizace proticyklické hospodářské politi-
ky, prorůstových investic za plného využití 
Národního plánu obnovy, proaktivní motiva-
ce samospráv k  investování disponibilních 

prostředků na účtech, v kombinaci s nízkými 
daněmi a  zvyšováním životní úrovně docílit 
stabilního růstu HDP a dynamicky rostoucích 
příjmů veřejných rozpočtů. 

 → Pokračovat v  modernizaci daňového systé-
mu a  ve zvyšování efektivity tzv. Online fi-
nančního úřadu, zejména rozvíjením srozumi-
telného uživatelského prostředí pro všechny 
daně a situace.

 → V rámci nakládání s majetkem státu důsled-
ně postupovat jako řádný hospodář, který 
chrání strategické zájmy státu. Státní podni-
ky zbavit politických „trafikantů“ pětikoalice 
a  obnovit transparentní nominační procesy 
a politiku odměňování vázaného na výsledky. 
Nedopustit privatizaci strategických společ-
ností státu.

 → Nepřijmout euro. ČR se jako suverénní země 
nemůže vzdát české koruny. Momentem při-
jetí eura bychom přišli o vlastní monetární po-
litiku, což by zejména v dobách recese před-
stavovalo problém. Mzdová a  cenová úroveň 
jsou v ČR a zemích eurozóny na zcela odlišné 
úrovni, také struktura těchto ekonomik je na-
prosto odlišná. Přijetím eura bychom si ne-
zodpovědně importovali problémy jihu Evropy 
do ČR.

 → Nadále podporovat to, aby státní dluhopisy 
byly atraktivní nejenom pro zahraniční ban-
ky, ale i pro naše občany.
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Chceme lepší vládu.
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TOTO JE NÁŠ PLÁN

 → Navázat na strategii Babišovy vlády Czech 
Republic: The Country For The Future, zamě-
řenou na vytvoření hospodářství založeném 
na přidané hodnotě.

 → Přehodnotit systém zastropování cen ener-
gií ve vazbě na časově ohraničené určení cen 
u výrobců elektřiny.

 → Iniciovat na úrovni EU změny v  systému ob-
chodování s emisními povolenkami, navrhnout 
navýšení jejich počtu.

 → Postavit se proti normě Euro 7, která bude mít 
devastační účinek na automobilový průmysl.

 → Pokračovat v přípravě jádra, konkrétně Duko-
van 5, a zahájit neprodleně přípravu Temelína 3 
a 4. Současně vytvářet podmínky pro investi-
ce do obnovitelných zdrojů.

 → Připravit podmínky pro investice do malých 
modulárních reaktorů.

 → Důrazně se ohradit vůči snaze EK nezařadit 
jádro Net-Zero Industry Act a prosadit výro-
bu jaderné energie jako kvalifikovanou tech-
nologii.

 → Upustit od nereálného termínu odklonu od 
uhlí 2033 a respektovat názor Uhelné komise 
a  ČEPS, tj. rok 2038. Současně obnovit čin-
nost Uhelné komise (UK).

 → Iniciovat v  EU takové změny, které umožní 
prodej nových aut na spalovací motory i po 
roce 2035.

 → Předložit aktualizovanou Státní energetickou 
koncepci, založenou na splnění realistických 
klimatických cílů, posilování soběstačnos-
ti, cenové dostupnosti energií a diverzifikaci 

zdrojů. Energetický mix postavit na moderních 
technologiích na bázi obnovitelných zdrojů, já-
dra a v přechodové době na udržení stabilních 
uhelných a plynových zdrojů.

 → Aktualizovat a razantně prosazovat naplňo-
vání Národní strategie umělé inteligence ČR, 
Vodíkové strategie a Národního akčního plánu 
čisté mobility.

 → Vytvořit systém hodnocení úspěšnosti inku-
bátorů, prosazení tzv. start-up víz, vytvoře-
ní seed fondu pro financování start-up firem, 
vytvořit legislativní definici start-upu a zajistit 
změnu motivačních zaměstnaneckých akcií 
(podpora ESOP – daňová povinnost vzniká až 
v okamžiku prodeje akcie).

 → Aktualizovat Podnikatelský balíček pro malé 
firmy a rozšířit jej o opatření pro řemesla.

 → Posilovat nepřímé finanční nástroje podpory 
na bázi návratných finančních prostředků nebo 
záruk. Přímou podporu omezit  pouze do oblastí 
s přidanou hodnotou, do výzkumných projektů 
nebo spolupráce s vědeckými institucemi.

 → Dokončit propojení CzechTrade – CzechInvest 
– CzechTourism.

 → Iniciovat vyšší propojení ČEB – EGAP – NRB.

 → Předložit zákon o  informačním modelování 
staveb (BIM).

 → Trvale aktualizovat energetický zákon ve vzta-
hu ke komunitní energetice s termíny účinnos-
ti, které respektují požadavky všech hlavních 
aktérů na trhu s energiemi.

 → Předložit Hospodářskou strategii ČR.

To v důsledku znamenalo, že ČR má podle Eurostatu a dal-
ších mezinárodních institucí (např. HEPI by Energie – Con-
trol Austria) jeden z nejvyšších nárůstů cen energií v EU 
za rok 2022. To se stalo jednou z příčin mimořádně vy-
soké inflace a zdražování prakticky ve všech oblastech. 

Růst energetických nákladů, cen pohonných hmot, slu-
žeb a vstupních materiálů, vyšší podpora podniků v ji-
ných evropských zemích, unáhlená klimatická opatření 

a vysoké úrokové sazby zásadním způsobem zabrzdily 
české podniky, což se projevilo zejména nižší investiční 
a inovační aktivitou. 

V příštích letech se to projeví slabší výkonností firem, 
nižším tempem růstu exportu a snížením průmyslové, 
energetické a potravinové soběstačnosti Česka. To 
bezprostředně ohrožuje příjmy státu ve střednědobém 
horizontu a vytváří závislost na dovozech.

Udělejme z Česka  
opět zemi pro budoucnost

FIALOVA VLÁDA PODCENILA BOJ S CENAMI ENERGIÍ 
A REZIGNOVALA NA HOSPODÁŘSKOU POLITIKU. NAMÍSTO 
RYCHLÉ REAKCE ZALOŽENÉ NA VČASNÉM ZASTROPOVÁNÍ 
CEN ENERGIÍ, ODPUŠTĚNÍ PLATEB ZA OBNOVITELNÉ 
ZDROJE ENERGIE A NEPRODLENÉM SPUŠTĚNÍ DOČASNÉHO 
KRIZOVÉHO RÁMCE EU PRO PODNIKY SPUSTILA TYTO 
PROGRAMY AŽ S NĚKOLIKAMĚSÍČNÍM ZPOŽDĚNÍM.

STÍNOVÝ MINISTR 
PRŮMYSLU A OBCHODU 

Karel Havlíček
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Sociální  
politika  
a zaměstnanost



20 21

TOTO JE NÁŠ PLÁN

 → Přehodnotit valorizační mechanismus u  dů-
chodů a zavést automatickou valorizaci všech 
vyplácených dávek.

 → Zaměřit se na potírání práce na černo.

 → Předložit zákon o sociálních službách.

 → Předložit zákon o sociálně právní ochraně dětí.

 → Zajistit výplatu sociálních dávek obcemi, ne 
úřady práce.

 → Podpořit rodiny s dětmi nejen navýšením rodi-
čovského příspěvku.

 → Zlepšit včasný záchyt dětí ohrožených zane-
dbáváním, týráním nebo zneužíváním a  záro-
veň nabídku pomoci.

 → Zaměřit se na kontroly dávkového systému 
u  příspěvku na bydlení, u  pěstounské péče 
apod.

 → Zajistit celostátní evidenci dat o  ohrožených 
dětech a  jejich systematické vyhodnocování 
na regionální i národní úrovni.

 → Revidovat pěstounskou péči a  legislativně 
ukotvit její korekce.

 → Zpřehlednit a  zjednodušit systém podpory 
státu pro rodiny s dětmi.

 → Iniciovat vznik dalších předškolních zaříze-
ní, dětských skupin a sousedského hlídání za 
přísných bezpečnostních a hygienických pod-
mínek.

 → Stabilizovat a reformovat úřady práce, navrh-
nout přehodnocení jejich odměňování.

 → Podpořit zákon revidující dávky v hmotné nou-
zi – aktivní přístup nezaměstnaných.

 → Přidat 5. stupeň příspěvku na péči.

 → Podpořit zaměstnávání osob se zdravotním 
postižením.

 → Sloučit výplaty obou dávek na bydlení.

 → Rozvíjet neformální a alternativní formy služ-
by a péče.

 → Zajistit další zdroje financování sociálních 
služeb.

 → Zvýšit angažovanost místních komunit v řešení 
sociálních služeb pro osoby v rámci území.

 → Dokončit transformaci ústavů na centra kom-
plexní péče.

Absurditu této vlády nejlépe dokumentuje fakt, že 
místo toho, aby ministři řešili příčiny problémů, vyzý-
vají občany k pobírání sociálních dávek a pak se chlubí 
tím, kolik jich nově doslova nahnali na úřady práce do 
dávkového systému. Stranou jejich pozornosti přitom 
zůstávají nejen senioři, ale i  zdravotně hendikepovaní 
a další znevýhodnění občané. 

Fialova vláda nezvládla ani pokrýt nové výzvy spojené 
s  příchodem téměř půl milionu uprchlíků před válkou 
na Ukrajině. A téměř všechno (např. humanitární dávku 
či solidární příspěvek na ubytování) v rámci sociálního 
systému přesunula na bedra úřadů práce, které ovšem 
již tou dobou byly značně přetížené. A  to především 
proto, že dopady bezprecedentního zdražování na se-
niory a  sociálně slabší občany nebyla vláda schopná 
vyřešit systémově.

Vláda například navýšila normativy u příspěvku na by-
dlení a životní a existenční minimum. To se sice promí-
tlo bezmála do všech dávek, které vyplácí úřady práce, 

ale díky tomuto kroku se zároveň tento úřad dostal do 
personálního, časového a finančního tlaku a postupně 
začal tento systém v celé ČR kolabovat. I přes opako-
vané výzvy a upozorňování opozice se úřady práce pod 
tíhou nové a  vzrůstající staré agendy dostaly do ča-
sových potíží a výplaty dávek se zpožďují až o 90 dnů. 
Ministerstvo problém úřadů práce dlouhodobě neřeší. 
Výsledkem je nejen demotivace zaměstnanců, ale pře-
devším časté odchody zkušených zaměstnanců. 

Jedním z důležitých bodů je odpovědná příprava pen-
zijní reformy, kterou chápeme v její komplexnosti. Sou-
časná vláda pravděpodobně v  rozporu s  legislativou 
zpětně snížila valorizaci důchodů a vydává to za část 
penzijní reformy. Ve skutečnosti nešlo o nic jiného než 
o  snahu ministrů částečně zachránit letošní státní 
rozpočet. Z  našeho pohledu je u  důchodové reformy 
zásadní řešit především otázky příjmů tzv. důchodové-
ho účtu a  odmítáme, aby na nezodpovědnost politiků 
současné vládní koalice dopláceli ať už současní, nebo 
budoucí senioři.

Solidarita  
a sociální smír  
jako priority v době krize

ČESKÝ SOCIÁLNÍ SYSTÉM ZAŽÍVÁ OBDOBÍ, KDY JE NA NĚJ 
VYVÍJEN MIMOŘÁDNÝ TLAK. TEN JE NA JEDNU STRANU 
POHÁNĚNÝ I TÍM, ŽE VLÁDA DLOUHODOBĚ IGNORUJE 
PŘÍČINY VYSOKÉ INFLACE, KTERÁ PATŘÍ MEZI JEDNU 
Z NEJVYŠŠÍCH V EVROPĚ.

STÍNOVÝ MINISTR 
PRÁCE A SOCIÁLNÍCH VĚCÍ 

Aleš Juchelka
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Zdravotnictví
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TOTO JE NÁŠ PLÁN

 → Podpořit posilování kapacit domácího farma-
ceutického průmyslu a  výroby léčiv na úze-
mí ČR, aby bylo dosaženo vyšší spolehlivosti 
a bezpečnosti dodávek léků.

 
 → Posílením výrobních kapacit domácího farma-

ceutického průmyslu přispět k diverzifikaci eko-
nomiky v sektoru, který má ještě vyšší přidanou 
hodnotu než např. automobilový průmysl.

 → Tlačit na digitalizaci zdravotnictví. Přejít od 
teoretických přednášek Ministerstva zdravot-
nictví k praktickému využití přínosů digitaliza-
ce, tedy k úspoře času lékařů a sester, který 
mohou věnovat péči o pacienty. Zakompono-
vat digitalizaci zdravotnictví do úhradové poli-
tiky zdravotních pojišťoven.

 → Zasazovat se o  naplňování programů onkolo-
gické prevence a reformy psychiatrické péče.

 → Modifikovat systém stanovování cen a úhrad 
léčiv tak, aby dále snižoval cenu u  nových 
a nákladných léků, ale nevytlačoval z trhu lev-
ná generika.

 → Upravit kompetence sester – někdy dělají příliš 
málo kvalifikovanou práci na to, jaké požadav-
ky na ně dnes klade vzdělávací systém zejmé-
na s ohledem na jejich vysokoškolské vzdělání, 
často musí dělat práci, kterou by mohli dělat 
lidé s nižšími požadavky na kvalifikaci.

 → Zvýšit kapacity a  zlepšit dostupnost stoma-
tologů, praktických lékařů, praktických lékařů 
pro děti a dorost či gynekologů ve všech regi-
onech České republiky.

 → Zjednodušit specializační vzdělávání lékařů – 
je dnes příliš dlouhé a komplikované.

 → Hledat cesty k  vyšší efektivitě, která uvolní 
personální kapacity lékařů a  sester – posun 
k  úhradám za jednodenní péči (kromě snížení 
personálních nároků v  nemocnicích a  nižších 
nákladů pro zdravotní pojišťovny to má sou-
časně pozitivní dopad na komfort pacientů).

 → Zavést systém celostátního sledování če-
kacích dob, který by umožňoval identifikovat 
nepřiměřeně dlouhé čekací doby na vyšetření, 
diagnostiku a operace a byl by podkladem pro 
aktivní opatření Ministerstva zdravotnictví 
a zdravotních pojišťoven.

 → Investovat do navýšení kapacit a zlepšení pří-
stupu pacientů k  zdravotní péči v  regionech 
s omezenou dostupností zdravotní péče.

 → Zajistit lepší dostupnost domácí péče a násled-
né péče pro pacienty po operacích a seniory.

Premiér i ministr zdravotnictví ignorují otázku nepřimě-
řeně dlouhých čekacích dob na vyšetření, diagnostiku 
a  plánované operace. Ministr zdravotnictví informace 
o čekacích dobách neshromažďuje ani neanalyzuje, na-
tož aby hledal řešení tam, kde je situace nejkritičtější. 

V oblasti výpadku léčiv vláda zaspala a začala jejich ne-
dostatek improvizovaně řešit až v okamžiku, kdy chy-
bějící léky v  lékárnách plnily první stránky novin. Mi-
nisterstvem zdravotnictví připravovaná změna lékové 
legislativy může situaci navíc ještě zhoršit – levné léky 
vyžene z českého trhu a ostatní zdraží. 

Prohlubující se deficit lékařů a  sester naposledy řešila 
Babišova vláda významným navýšením počtu studentů 
lékařských fakult. Současná vláda neudělala žádný na-
vazující krok. Vláda nepřišla s žádnou strategií, jak zajistit 
dostatek lékařů a sester v následujících letech. Chybějící 
lékaři a sestry jsou přitom již dnes jednou z příčin dlouhých 
čekacích dob na některá vyšetření, diagnostiku a operace. 

Financování zdravotnictví vláda omezila snížením pla-
teb za státní pojištěnce v roce 2022 o 14 miliard korun 

a  nezohledněním rekordní výše inflace v  roce 2023. 
Tyto prostředky dnes v  systému veřejného zdravot-
ního pojištění chybí a  projevuje se to v  nedostateč-
ném nasmlouvání kapacit pro vyšetření, diagnostiku 
i zdravotní péči, což dokazují i dlouhé objednací doby. 
Omezené finanční prostředky hrají roli také v proble-
matické dostupnosti nejmodernějších léčiv pro širší 
skupiny pacientů, kterým by přinesly významné zdra-
votní benefity. 

Vláda nejenže nepodporuje prevenci, ale dokonce snížila 
její rozsah. Zrušením některých kategorií pracovně lékař-
ských prohlídek oslabila včasný záchyt některých one-
mocnění a  upřednostnila lobbistické zájmy firem, které 
chtěly přestat platit prohlídky svých zaměstnanců, před 
zájmy ochrany veřejného zdraví. Účast obyvatel na dob-
rovolných preventivních prohlídkách je přitom trvale nízká. 

Vláda nedostatečně podporuje rozvoj Národního onko-
logického institutu, který prosadila Babišova vláda. Ne-
jeví dostatečný zájem ani o projekty onkologické pre-
vence či reformy psychiatrické péče, které předchozí 
vláda úspěšně nastartovala.

Špičkové  
zdravotnictví  
pro zdravou společnost

VLÁDA NEJEVÍ ZÁJEM O ZLEPŠENÍ DOSTUPNOSTI ZDRAVOTNÍ 
PÉČE, LÉČIV A ZAJIŠTĚNÍ DOSTATKU ZDRAVOTNICKÝCH 
PRACOVNÍKŮ V JEDNOTLIVÝCH ODBORNOSTECH ANI 
V ODLEHLEJŠÍCH REGIONECH NAŠÍ ZEMĚ.

STÍNOVÝ MINISTR
ZDRAVOTNICTVÍ 

Kamal Farhan
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TOTO JE NÁŠ PLÁN

 → Udržet profesionály je prioritou. Primárním 
úkolem bude personální stabilizace bezpeč-
nostních sborů (především Policie ČR a Hasič-
ského záchranného sboru ČR). 

 → Rozmístění a  počty policistů v  regionech musí 
odrážet míru kriminality. Vrátíme policisty na 
území, kde došlo ke sloučení nebo rušení útvarů. 

 → Příslušníky bezpečnostních sborů je potřeba 
si vybírat. Je nutné nastartovat kvalitní nábor 
a zastavit tak prohlubující se generační a od-
bornou propast.

 → Bez kvalitního vzdělávání bezpečnostní složky 
neobstojí. Přizpůsobíme a restrukturalizujeme 
odborné školství a vzdělávání, které bude od-
povídat potřebám moderní praxe.

 → Úspory nelze hledat v  platech řadových pří-
slušníků bezpečnostních sborů, úspory je 
třeba hledat v rámci rozpočtu mimo výdaje na 
mzdové prostředky, a to např. změnou systé-
mu pořizování zboží a služeb, zadáváním výbě-
rových řízení elektronickou formou, analýzou 
duplicitních odborných činností a  jejich pří-
padným efektivním sloučením či zástupností 
v regionech (např. potápěčskou činnost u po-
licistů a hasičů) nebo zpoplatněním některých 
činností, které policie provádí (doprovod nad-
měrných nákladů).

 → Organizační změny by měly být minimální, za-
chováme základní organizační strukturu bez-
pečnostních složek. Přesto vyhodnotíme její 
fungování a především ekonomickou efektivitu. 

 → Posvítit si na zbytečnou, duplicitní adminis-
trativu. Administrativní zatížení musí projít 
reformou, digitalizace musí ulehčovat a  zjed-
nodušovat práci příslušníků bezpečnostních 
složek, ne naopak.

 → Změnit systém finančního ohodnocování pří-
slušníků bezpečnostních sborů, zejména v ka-
tegorii odměn – narovnání systému odměn 
mezi funkcionáři a řadovými příslušníky. Dále 
prosadíme systémovou změnu v  proplácení 
přesčasů a pohotovostí a navrhneme zastro-
pování výsluhových nároků.

 → Podpořit oběti trestných činů. Z  prostřed-
ků zabavených pachatelům trestné činnosti 
podpoříme spolufinancování projektů preven-
ce kriminality a  vyplácení příspěvků obětem 
trestných činů.

 → Podpořit jednotky dobrovolných hasičů. Na-
vrhneme rozšíření daňových úlev pro členy 
jednotek sboru dobrovolných hasičů (JSDH) 
a  jednotek požární ochrany a  daňově zvý-
hodníme zaměstnavatele, kteří zaměstnávají 
členy JSDH a  jednotek sboru dobrovolných 
hasičů obce s místní působností aktivně zasa-
hujících ve výjezdových jednotkách.

 → Vytvořit samostatný zákon o  soukromých 
bezpečnostních službách. Do bezpečnost-
ní problematiky kromě státu zasahují totiž 
v  rámci svých podnikatelských aktivit také 
soukromé bezpečnostní agentury. 

 → Odborně a personálně posílit útvary, které se 
zabývají migrací. 

 → Rozšířit odbornou spolupráci s  bezpečnost-
ně odbornými a  zájmovými organizacemi, ve 
spolupráci se spolkem Veteráni Policie České 
republiky zpracovat a  předložit samostatný 
zákon o veteránech bezpečnostních sborů. 

 → Okamžitě dokončit reformu veřejné správy na 
ústřední úrovni, tj. zejména ministerstev, jejich 
zeštíhlení, snížení jejich počtu (slučování sou-
visejících správních činností, reflexe přesunu 
působností na kraje po jejich vzniku).

 → Reforma fungování pošty musí akcentovat 
dvě priority – ziskovost a zachování maximál-
ního komfortu pro občany.

 → V rámci úspor posuneme termín změny rodné-
ho čísla na 32 místní agendový identifikátor na 
pozdější termín.  

 → Budeme vždy komunikovat se starosty a pri-
mátory, protože jsou hlavními partnery v úze-
mí. Spokojený starosta totiž znamená spoko-
jený občan.

Dokazuje to nejen naprosto iracionální personální po-
litika, ale především ideologické výkřiky, kterých se 
tato instituce dopouští a které nás odsouvají zpět na 
východ (např. vyvěšení plakátu s mrtvým ruským pre-
zidentem na budovu ministerstva). 

Opakovaně se navíc ukazuje, že ministr nezvládá nejen 
strategickou, ale vlastně jakoukoliv komunikaci. Posled-
ním příkladem je naprosto skandální průběh restrukturali-
zace České pošty, která proběhla zcela bez konzultace se 
starosty a primátory a za velmi nejasných kritérií, podle 
nichž MV ČR rozhodovalo. Dalším příkladem nezvládnuté 
komunikace je boj proti dezinformacím, který nejenže pod 
MV ČR nefunguje, ale navíc jej má ministr tendenci zne-

užívat ve svůj prospěch (označuje lidi za dezinformátory 
bez jakýchkoliv důkazů). Do stejné kapitoly pak patří fakt, 
že se sám ani doporučeními jimi dosazených odborníků 
neřídí (opakovaně dehonestuje demonstranty). 

Hlavním a neřešeným problémem však zůstává konti-
nuální nárůst kriminality. Ten je způsoben i katastrofál-
ní personální politikou. Za dobu, kdy Vít Rakušan vede 
ministerstvo, zaznamenala Policie ČR rekordní počet 
odchodů, kdy nebyla schopná odcházející zkušené 
policisty nahradit novými lidmi. Bezpečnost se snižu-
je i  proto, že dochází ke slučování policejních okrsků. 
Celkově je situace v  Policii ČR pod vedením ministra 
Rakušana velmi složitá.

Bezpečné Česko

JEDNÍM Z NEJPROBLEMATIČTĚJŠÍCH SEKTORŮ VE VLÁDĚ 
JE BEZESPORU MINISTERSTVO VNITRA, ZE KTERÉHO SE 
POD VEDENÍM SOUČASNÉHO MINISTRA STALA IDEOLOGICKÁ 
INSTITUCE. TA NEŘEŠÍ OPRAVDU PODSTATNÉ VĚCI A MNOHEM 
VÍCE SE ANGAŽUJE V TÉMATECH, KTERÁ MU NENÁLEŽÍ.

STÍNOVÁ MINISTRYNĚ VNITRA

Jana Mračková 
Vildumetzová
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Ministerstvo obrany odmítá konzultovat své návrhy 
napříč politickým spektrem s bezpečnostní komunitou. 
Z  mnohých odborných stanovisek je zcela zřejmé, že 
komunikace chybí i mezi samotnými resorty či ústřed-
ními úřady. 

Vládní novelizace zákonů, a to i samotné Ústavy Čes-
ké republiky, se vláda snaží protlačit na sílu, ve zkrá-
ceném projednávání v  Poslanecké sněmovně. Taktéž 
jsou u zásadních legislativních změn zkracovány lhůty 
v meziresortním připomínkovém řízení. 

Vláda plánuje zásadně navýšit výdaje na obranu, avšak 
současně s předložením návrhu zákona o financování 
obrany do meziresortního připomínkového řízení, který 
by ji měl zavazovat k výdajům ve výši 2 % HDP, vláda 
schválila střednědobý výhled, který však s tímto navý-
šením nepočítá. V současnosti vláda nepředložila plán 
armádních nákupů, který by odpovídal plánovanému 
skokovému navýšení rozpočtu.

Bezpečnost ČR  
není samozřejmost

FIALOVA VLÁDA REZIGNOVALA NA JAKOUKOLIV 
KOMUNIKACI, A TO PŘEDEVŠÍM V OTÁZCE BEZPEČNOSTI 
A OBRANYSCHOPNOSTI ČESKÉ REPUBLIKY. ZÁSADNĚ 
PODCENILA KOMUNIKACI OHLEDNĚ DARŮ UKRAJINĚ,  
VÝCVIKU UKRAJINSKÝCH VOJÁKŮ, VÝROBY GRANÁTŮ  
VE VRBĚTICÍCH, VYUŽITÍ LETIŠTĚ V LÍNÍCH NEBO OHLEDNĚ 
PLÁNOVANÉ LEGISLATIVY.

STÍNOVÝ MINISTR 
OBRANY

Lubomír Metnar TOTO JE NÁŠ PLÁN

 → Navázat na námi nastartovanou modernizaci 
armády. Prosazovat dosažení minimální úrov-
ně výdajů na obranu ČR ve výši 2 % HDP s tím, 
že do obranných výdajů budeme započítávat 
i  konkrétně specifikované výdaje ostatních 
kapitol státního rozpočtu směřované k  posí-
lení obranyschopnosti území, obyvatelstva 
a obranného průmyslu České republiky.

 → Předložit plán stabilních a předvídatelných ob-
ranných výdajů a příslušných akvizičních pro-
gramů a projektů.

 → Prosazovat komplexní a koordinovaný přístup 
k  řešení problematiky bezpečnosti a  obrany 
ČR. K  tomu budeme iniciovat i  komplexní no-
velizaci a sladění branné a krizové legislativy.

 → Prohloubit spolupráci s  domácím obranným 
průmyslem a požadovat jeho vyšší zapojení. Je 
nutné, aby zapojení bylo co největší. Zároveň 
je důležité, aby v rámci nových kontraktů bylo 
vyjednáno i udělení licencí na následnou výrobu 
a prodej do třetích zemí. Jenom tak se můžou 
investice do obrany vrátit zpět do rozpočtu ČR.

 → Výrazně posílit dotace na obranný výzkum 
a vývoj. Zároveň je nutné zapojit do výzkumu 
a vývoje jak státní podniky, tak soukromé fir-
my a vědecká pracoviště vysokých škol.

 → Pokračovat v  rekrutační politice minulých let. 
Zaměříme se na navýšení počtu aktivních záloh.

 → Revidovat mobilizační systém a  posílit rozvi-
nutí Armády České republiky do podoby váleč-
né armády, včetně budování příslušných záloh 
a zásob.

 → Zajistit transparentní výběrová řízení smě-
řující k  modernizaci letectva a  pozemních sil. 
U projektu modernizace nadzvukového letec-
tva důsledně vyžadovat specifikaci jeho bu-
doucích operačních úkolů v rámci NATO a dů-
sledné provedení nákladově užitkových analýz 
alternativ F-35 versus Gripen.

 → Prosadit výrazné zvýšení schopností pozemní 
protivzdušné obrany teritoria ČR a k tomu vy-
užít spolupráci s Německem, státy V4 a v rám-
ci NATO.

 → Být i  nadále spolehlivým partnerem v  NATO. 
V  rámci procesu obranného plánování NATO 
vytvářet své vlastní obranné kapacity a aktiv-
ně přispívat ke kolektivní alianční obraně.

 → I nadále aktivně přispívat do zahraničních ope-
rací Evropské unie, NATO či OSN, které budou 
vybaveny odpovídajícím mandátem a  budou 
v  souladu s  definovanými bezpečnostními 
a obrannými zájmy České republiky.

 → Akcentovat především urgentní potřebu účin-
nější ochrany hranic schengenského prostoru, 
nutnost reformy Bojových uskupení EU (EU 
Battlegroups).

 → Prosazovat v  NATO takovou strategii, která 
povede k  většímu aliančnímu zapojení do ře-
šení migrační krize. Tím je myšlen především 
větší alianční podíl na řešení konfliktů v  těch 
oblastech, které ilegální migraci generují.

 → Prosadit transformaci státních podniků za 
účelem jejich efektivnějšího fungování včetně 
zajištění konkurenceschopného hodnocení na 
trhu práce.
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TOTO JE NÁŠ PLÁN

 → Okamžitě ukončit rozpočtovou nejistotu a do-
plnit příjmy SFDI ze státního rozpočtu o chy-
bějících 30,7 mld. Kč. Přesun zadlužení ze stát-
ního rozpočtu na SFDI postrádá ekonomicky 
smysl a jeho jediným důvodem je zřejmá snaha 
opticky snížit deficit státního rozpočtu. Pří-
padné alternativní zdroje financování připravit 
od roku 2024, a to za nepřekročitelné podmín-
ky, že splácení (budoucí mandatorní náklad) 
bude vždy zajišťovat Ministerstvo financí, ni-
koli Ministerstvo dopravy.

 → Urychleně dokončit legislativní kroky pro 
zrychlení výstavby:

 → zákon o VRT, případně ukotvení VRT v linio-
vém zákoně,

 → provázat evropskou směrnici k  TEN-T se 
seznamem prioritních staveb ČR v  rámci 
liniového zákona (vytvořit masterplan po 
vzoru Německa),

 → rozšíření „polské metody“ vyvlastnění i na 
silnice II. tříd plus vytvoření cenových map 
pro výkupy.

 → Ochránit stávající silniční infrastrukturu před 
přetíženými kamiony (změna zákona 13/1997), 
systém předat na ŘSD a  používat okamžitě 
WIM (vysokorychlostní vážení).

 → Okamžitě rozšířit systém elektronické dálniční 
známky o online monitoring a controlling s vy-
užitím starých mýtných bran.

 → Změnit politiku státu ve veřejné dopravě tak, 
aby byla přívětivá k občanům a pomáhala jim:

 → vrátit slevy na jízdné pro mládež a seniory 
na 75 %,

 → alternativně zavést významnou slevu na 
veřejnou dopravu pro všechny občany for-
mou nízké ceny produktu Oneticket,

 → otevřít jednání s  kraji o  chybách decent-
ralizovaného systému objednávek vlaků 
a autobusů, více centralizovat,

 → aktivně a rychle podpořit rozvoj nových fo-
rem veřejné dopravy na regionálních tratích 
(vodíkové a  bateriové vlaky), přinést zcela 
nový způsob využití regionálních tratí.

 → Tvrdě odmítnout zákaz spalovacích motorů od 
roku 2035 a odmítnout normu Euro 7.

 → Navázat na tempo Babišovy vlády a směřovat 
k zprovoznění 300 km dálnic do roku 2025.

 → Zavázat se k zahájení výstavby prvních úseků 
VRT v roce 2025.Bylo to způsobeno především tím, že se v našem období 

podařilo konečně rozjet vysoké tempo přípravy staveb, 
včetně výkupů pozemků, přičemž nejvíce pomohl lini-
ový zákon z dílny hnutí ANO. I přes covidovou krizi od-
startoval první PPP projekt v historii ČR a resort začal 
přecházet na digitalizaci agend. 

To vše je minulost. Nyní Ministerstvo dopravy pouze udr-
žuje námi nastavené tempo a rezignovalo na další zrych-
lení – jinými slovy, jede na setrvačnost. Namísto ambici-
ózního tlaku na další akceleraci výstavby a růst výdajů 
lavíruje s pátráním po alternativních zdrojích financová-
ní. Výsledkem je skutečnost, že na konci prvního čtvrt-
letí 2023 ministerstvo stále nemá krytou jednu pětinu 
svého rozpočtu (30,7 mld. Kč) a nemá ani projednané zá-
kony, které by s financováním a rychlejší výstavbou po-
mohly (změna statutu SFDI, zákon o vysokorychlostních 
tratích). Nenápadně se zpomaluje i výstavba klíčových 
dálnic. Např. jen na D35 došlo k ročnímu posunu u třech 
klíčových úseků v Pardubickém kraji.

A  jaká je budoucnost veřejné dopravy? Vláda ji dělá 
nepřístupnou a místo její podpory nahání lidi zpět do 
aut a na silnice. Důkazem je asociální a navíc neekolo-
gické snížení slev pro seniory a studenty nebo úvahy 
o tom, že je třeba omezit provoz na regionálních tra-
tích a regionální spoje, protože nejsou tak ziskové jako 
dálkové. Tento trend jde nejen proti zájmům občanů, 
ale především proti celkové koncepci dopravy v  EU. 
Absurdnost zmíněných úvah nejlépe ukazuje skuteč-
nost, že na jedné straně vláda chce investovat nemalé 
částky do podpory služeb a zdravotnictví v regionech 
a na druhou stranu komplikuje tamním občanům spo-
jení s centry.

Za promarněnou šanci lze v  lepším případě ozna-
čit loňské předsednictví EU, během kterého Fialova 
vláda poslušně odkývala Bruselu konec spalovacích 
motorů či kontroverzní normu Euro 7, která zdraží 
mobilitu a  způsobí propouštění tisíců zaměstnanců 
v České republice.

Setrvačnost  
nestačí – zařaďme  
opět nejvyšší rychlost

SETRVAČNOST. TO JE TERMÍN, KTERÝ ASI NEJLÉPE VYSTIHUJE 
SOUČASNÉ VÝKONY MINISTERSTVA DOPRAVY. VLÁDA 
PETRA FIALY PŘEVZALA RESORT VE VÝBORNÉ KONDICI, KDY 
BYLA RYCHLOST VÝSTAVBY DOPRAVNÍ INFRASTRUKTURY 
NEJVYŠŠÍ V HISTORII SAMOSTATNÉ ČESKÉ REPUBLIKY.

STÍNOVÝ MINISTR 
DOPRAVY 

Martin Kolovratník
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TOTO JE NÁŠ PLÁN

 → Zvýšit dostupnost vzdělávání a rovnost přístu-
pu ke vzdělávání, snižovat regionální disparity. 

 → Řešit kapacity škol, zajistit dostatek míst 
v mateřských, základních i středních školách.

 → Podpořit vedení škol (snížit rozsah přímé pe-
dagogické činnosti ředitelům škol, zástupcům, 
výchovným poradcům, metodikům prevence 
a dalším pracovníkům, kteří vykonávají speci-
alizované pedagogické činnosti, a  valorizovat 
příplatky za práci navíc mimo běžnou výuku).

 → Digitalizovat veškeré agendy ve školství a sní-
žit administrativní zátěž škol.

 → Posílit roli ředitele jako lídra pedagogického 
procesu – na jeho pedagogických, odborných 
a řídicích schopnostech závisí úspěšný a efek-
tivní chod školy a vzdělávacího procesu.

 → Úspěšně dokončit revizi rámcových vzděláva-
cích programů za účasti odborníků na vzdělá-
vání i učitelů z praxe.

 → Zajistit školám dostatek financí na nákup 
učebnic a pomůcek pro žáky a na další vzdělá-
vání pedagogů (ONIV).

 → Mzdy ve školství musí být konkurenceschopné 
(platy učitelů by měly odpovídat průměrné mzdě 
zaměstnanců s vysokoškolským vzděláním).

 → Podpořit učitele a motivovat je k dalšímu vzdě-
lávání tak, aby vytvářeli kvalitní a spravedlivé 
učební prostředí pro své žáky. Podpořit efek-
tivní formy vzdělávání pedagogických týmů, 
jakými jsou vzájemné profesní sdílení, vzdě-
lávání realizované průběžně přímo ve školách, 
součinnost a spolupráce škol. 

 → Posílit metody formativního hodnocení, jež 
podporuje učení, vede žáky k  přebírání odpo-
vědnosti a  poskytuje jim efektivní zpětnou 
vazbu oproti klasickému známkování.

 
 → Vytvářet příležitosti zažít úspěch v učení pro 

všechny žáky bez ohledu na jejich socioekono-
mické a  rodinné zázemí, zdravotní nebo jaké-
koliv jiné znevýhodnění.

 → Podpořit inovace a šíření dobré praxe, adekvátně 
využívat digitální technologie ve výuce, podporovat 
informatické myšlení a digitální gramotnost žáků.

 → Řešit problém rané selektivity a odchodu vel-
kého množství žáků na víceletá gymnázia 
(odchod 10–25 % žáků na víceletá gymnázia 
v některých regionech neodpovídá původnímu 
účelu těchto škol a  je v  současnosti výrazně 
podmíněn i socioekonomickým statusem žáka).

 → Posílit bezpečné klima ve školách – prevence 
rizikového chování.

 →  Provést odbornou revizi inkluzivního vzdělávání 
(žáky se speciálními vzdělávacími potřebami by 
měli vyučovat speciální pedagogové).

 → Podporovat a rozvíjet systém práce s nadaný-
mi žáky.

 → Podpořit vysokoškolské studijní programy učitel-
ství nedostatkových předmětů a  motivovat stu-
denty (fyzika, chemie, informatika, anglický jazyk).

 → Změnit koncept maturitní zkoušky a jednotné 
přijímací zkoušky.

 → Inovovat oborovou soustavu středního vzdělávání 
– zpřehlednit nabídku oborů v souvislosti s proce-
sem digitalizace a robotizace, nově zařazovat obo-
ry vzdělání, které jsou požadovány trhem práce.

 → Zajistit vyšší podíl praktického a  odborného vy-
učování realizovaného ve spolupráci se zaměstna-
vateli, systémově podporovat zapojení zaměstna-
vatelů do odborného výcviku a praxe žáků.

 → Zlepšit prostupnost středního odborného 
vzdělávání, která zvýší šanci na další uplatnění 
a celoživotní učení – nespojovat dosažení pro-
fesní kvalifikace s  úspěšným získáním stup-
ně vzdělání (pokud žák neuspěje u  výstupní 
zkoušky, opouští vzdělávací systém pouze 
s  dosaženým stupněm základního vzdělání 
a bez profesní kvalifikace, přestože má základ 
odborného vzdělání).

 → Zlepšit finanční podporu vysokému školství, 
zajistit srovnatelné podmínky ohodnocení pro 
všechny vědní obory a  zamezit tak odchodu 
vysokoškolských pedagogů.

Snížily se finance na pomůcky a učebnice pro žáky veřej-
ných škol (tzv. ONIV) o skoro celou miliardu korun a ministr 
školství nedokázal pro resort zajistit dostatek finančních 
prostředků. Pracovníci některých fakult vysokých škol hrozí 
stávkou. O vyhlášení stávkové pohotovosti uvažují i školské 
odbory, a to kvůli koaličnímu návrhu zrušit garanci financí na 
platy pedagogických pracovníků. Další organizace kritizují 
vládní návrh novely zákona o pedagogických pracovnících, 
podle kterého by lidem bez pedagogického vzdělání mohla 
být udělena kvalifikace učitele. Takováto deprofesionalizace 
učitelského povolání nemá v Evropské unii obdoby. 

Od září 2022 platí novela nařízení vlády, která zvýšila 
rozsah přímé pedagogické činnosti zástupcům ředitelů, 
či dokonce tyto pozice v menších školách ruší, což je 
v rozporu s proklamovanou snahou o snížení administ-
rativní zátěže ředitelů škol.

Řada školských organizací kritizuje návrh parametri-
zace asistentů pedagoga, který v důsledku povede ke 
snížení počtu těchto důležitých pracovníků ve školách. 
Převážně menším školám, které vstřícně přijímaly žáky 
s poruchami učení či chování, tak hrozí snížení počtu 
asistentů, bez jejichž pomoci je vzdělávání takových 
žáků nepředstavitelné.

Politici koalice dále přichází s nekoncepčním návrhem 
na zrušení 9. ročníku ZŠ a změny délky povinné školní 
docházky, který je rozhodně nutné diskutovat v odbor-
ných kruzích. Chaos panuje i kolem revize Rámcového 
vzdělávacího programu pro základní vzdělávání, která 
se dostala do značného skluzu. 

Vzdělávání je nejlepší investicí do budoucna, proto na 
něm nelze šetřit, jak to dělá současná vláda.

Kvalitní a dostupné 
vzdělání pro všechny

VZDĚLÁVÁNÍ NENÍ PRO VLÁDU PETRA FIALY PRIORITOU. 
ZATÍMCO PŘEDCHOZÍ VLÁDA VÝRAZNĚ NAVÝŠILA INVESTICE 
DO ŠKOLSTVÍ, SLIB OHLEDNĚ ZVYŠOVÁNÍ PLATŮ UČITELŮ 
SOUČASNÁ VLÁDA NEPLNÍ. VZDĚLÁVÁNÍ JE JEDINÁ OBLAST 
ZE VŠECH SEKTORŮ, KDE V ROCE 2022 DOŠLO K POKLESU 
NOMINÁLNÍCH MEZD A REÁLNÉ MZDY SE ZDE SNÍŽILY O 16 %.

V
zd

ěl
áv

án
í

STÍNOVÁ MINISTRYNĚ ŠKOLSTVÍ,
MLÁDEŽE A TĚLOVÝCHOVY

Jana Berkovcová

Chceme lepší vládu.
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TOTO JE NÁŠ PLÁN

 → Zajistit na rozvoj venkova co nejvíce peněz 
z  národních zdrojů – náš venkov nesmí být 
znevýhodněn oproti jiným zemím.

 → Zajistit nasměrování dotací tak, aby byly pro 
ty, kteří produkují a  vyrábí. Jsme proti tomu, 
aby z podpor pro zemědělství a venkov profi-
tovali „zemědělci z Václaváku“.

 →  Zajistit, aby se venkov stal prostorem pro 
zdravý životní styl. Venkov si zaslouží fungu-
jící infrastrukturu, dostatek pracovních míst, 
dosažitelnou zdravotní péči nebo kulturu jako 
kdekoliv jinde.

 → Podporovat zemědělskou produkci a  navazu-
jící zpracovatelský průmysl. Nepovažujeme 
za smysluplné, aby se zde vypěstované suro-
viny a odchovaná zvířata ve velkém vyvážely 
do zahraničí a k nám se vracely zpět ve formě 
zpracovaných produktů na pultech supermar-
ketů. Za příležitost k  navrácení zemědělství 
do české krajiny považujeme i podporu nových 
technologií či agroturistiky. 

 →  Zajistit, aby potřeby zemědělství byly na stej-
né úrovni jako životní prostředí. Obětí Green 
Dealu nesmí být občan.

 → Nedovolit, aby kvalitní potraviny byly jen pro hor-
ních deset tisíc obyvatel. České potraviny musí 
být kvalitní, bezpečné a cenově dostupné všem.

 → Ceny potravin podrobit pečlivé kontrole, a po-
kud to bude nutné, chceme se zasadit o sníže-
ní DPH na potraviny.

 →  Kontrola potravinových produktů z dovozu z po-
hledu bezpečnosti a  potravinové nezávadnosti 
musí být jednou z priorit státu. Občan má právo 
konzumovat zdravé a bezpečné potraviny.

 →  Posílit soběstačnost v určitých základních po-
travinách a zemědělských produktech.

 → Posílit investice do českého potravinářství – 
nesmíme jen exportovat suroviny, musíme ex-
portovat výrobky s přidanou hodnotou.

 →  Investovat do skladovacích a  chladicích zaří-
zení pro ovocnáře – k zajištění dlouhodobého 
skladování ovoce. 

 →  Podporovat pěstitele zeleniny včetně dlouho-
dobého skladování a zpracování produktů z je-
jich výpěstků. 

 → Posílit obnovu lesů tak, aby sloužily dalším ge-
neracím.

 →  Nedovolit, aby došlo k jakékoliv formě privatiza-
ce státních lesů, protože lesy musí být všech.

 →  Podporovat myslivost, rybářství, včelařství, 
zahrádkářství a  chovatelství, tedy činnosti, 
které jsou vykonávány pro stát a jsou nezbyt-
né pro zdravé vody a lesy.

 →  Zákon o myslivosti by měl vycházet z vyváže-
ného postavení myslivecké veřejnosti a vlast-
níků nemovitostí.

 →  Smysluplně nakládat s  vodou a  chránit vodní 
zdroje se zvláštním zaměřením na zdroje pitné 
vody.

 → Půda je dar, který nás živí, a my musíme zane-
chat budoucím generacím dostatek půdy pro 
jejich výživu. Nesmíme tedy neustále snižovat 
výměru zemědělského a lesnického fondu. Je 
nutné omezit neproduktivní výstavbu na úkor 
zemědělského půdního fondu a omezit rozpro-
dávání půdy zahraničním investorům a speku-
lantům zákonem o půdě.

Vláda také zcela rezignovala na jakékoliv snahy o zkroce-
ní růstu cen potravin a svou nečinností vystavila občany 
bezprecedentní situaci, která dopadá nejvíce na ohrožené 
skupiny obyvatel, jako jsou rodiny s dětmi, matky samoži-
vitelky, nízkopříjmoví občané nebo důchodci. Ačkoliv si 
vláda ve svém programovém prohlášení předsevzala, že 
peníze z Lesů ČR zůstanou v českých lesích, rozpustila 
4 mld. Kč ze zisku státního podniku Lesy ČR ve státním 
rozpočtu. Podfinancované je i vodní hospodářství, jemuž 
alokované prostředky nestačí k řádnému plnění závazků. 

Hnutí ANO proto chce venkovu, zemědělství, po-
travinářství, vodě i lesům věnovat pozornost, která 
jim patří, a navázat na svou politiku z minulých let, 
kdy Ministerstvo zemědělství nebylo jen trpěným 
úřadem do počtu, ale naopak významným, sebevě-
domým resortem, který dokázal zajistit potřebný 
rozvoj. 

Mezi oblasti resortu zemědělství patří zemědělství, po-
travinářství, rozvoj venkova, voda a lesy.

JEDNÍM Z PRVNÍCH KROKŮ VLÁDY PETRA FIALY BYLO,  
ŽE SE OBRÁTILA PROTI STŘEDNÍM A VELKÝM ZEMĚDĚLCŮM, 
KTERÉ POŠKODILA A ZNEVÝHODNILA. SVÉVOLNOU ZMĚNOU 
STRATEGICKÉHO PLÁNU SPOLEČNÉ ZEMĚDĚLSKÉ POLITIKY  
VLÁDA NASTAVILA TAKOVÉ PODMÍNKY, KTERÉ MOHOU  
V BUDOUCNU OHROZIT PRODUKČNÍ POTENCIÁL ČESKÉHO 
ZEMĚDĚLSTVÍ A TÍM REZIGNOVALA NA JAKÉKOLIV SNAHY 
O ZAJIŠTĚNÍ DOSTATEČNÉ SOBĚSTAČNOSTI.

STÍNOVÁ MINISTRYNĚ 
ZEMĚDĚLSTVÍ

Margita Balaštíková

Zemědělství a výroba 
potravin vždy rozvíjely 
venkov, neodmyslitelnou  
součást naší země
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TOTO JE NÁŠ PLÁN

 →  Zásadní přehodnocení legislativy Green Deal, 
která musí nově mít jako klíčovou prioritu za-
jištění energetické bezpečnosti. Proto je nutné 
změnit především zcela nerealistické cíle sní-
žení emisí do roku 2030, založené pouze na sle-
pé ideologické víře v obnovitelné zdroje. Zelená 
dohoda se musí změnit na spravedlivou dohodu, 
která pomůže dále snižovat emise škodlivin do 
všech složek životního prostředí, ale nepovede 
k ekonomickému sebezničení EU.

 → Prosadit takové změny systému obchodování 
s emisními povolenkami, které umožní navýše-
ní jejich počtu a zamezí finančním spekulacím 
uměle zvyšujícím jejich cenu.

 → Podporovat technologickou neutralitu, která 
umožní přirozenou konkurenci různých tech-
nologií a  jejich přirozenou volbu zákazníkem, 
bez politicko-ideologického tlaku na jednu 
konkrétní technologii bez ohledu na cenu 
a ekonomické a sociální dopady.

 → Odmítnout nesmyslné návrhy Evropského par-
lamentu, jako je třeba povinné zateplování star-
ších rodinných a  bytových domů. Pokračovat 
v  úspěšném programu Nová zelená úsporám 
a  podpořit energeticky úsporné projekty pro 
další statisíce domácností v rodinných i byto-
vých domech. 

 → Pokračovat v námi zahájené „kotlíkové revolu-
ci“, podpořit výměnu dalších stovek tisíc sta-
rých domácích kotlů za nové a  výměnu star-
ších plynových kotlů za tepelná čerpadla.

 → Zajistit nové zdroje kvalitní pitné vody pro dal-
ší stovky tisíc lidí.

 → Podporovat projekty na lepší hospodaření 
s vodou v dalších stovkách obcí a vybudovat 
tisíce menších vodních nádrží (rybníků, tůní) 
v krajině. 

 → Podporovat v  programu Dešťovka další tisíce 
projektů na využití dešťové vody v domácnosti. 

 → Připravit podmínky pro široké využití recyklo-
vané vody v domácnostech i průmyslu.

 → Vybudovat kanalizace a  čističky odpadních 
vod v dalších stovkách obcí.

 → Rozšířit úspěšný projekt na vybudování domov-
ních čistíren odpadních vod ve všech krajích.

 → Urychlit výstavbu připravovaných vodních ná-
drží (Nové Heřminovy, Vlachovice, Skalička, 
Kryry, Senomaty/Šanov) a  připravit projekty 
nových vodárenských nádrží v místech s ne-
dostatkem zdrojů pitné vody.

 → Pokračovat ve výsadbě stovek milionů stromů 
v lesích v rámci obnovy po kůrovcové kalami-
tě i milionů listnatých stromů ve městech a ve 
volné krajině.

 → S využitím peněz z Modernizačního fondu pod-
pořit nová zařízení na recyklaci a energetické 
využití odpadů.

 → Skoncovat s jednorázovými plasty a podpořit pi-
lotní projekty zálohování PET lahví a plechovek.

V minulých letech jsme zažili hodně povodní, bouří a naopak 
i  dlouhých období sucha. Receptem je podle nás hlavně 
adaptace, tedy přizpůsobení se naší země změně klimatu. 
EU a s ní i Fialova vláda věří spíš ve zmírnění klimatické změ-
ny snížením emisí, ale Evropa to sama nezachrání a největší 
globální původci emisí toho pro blaho planety moc nedělají. 

Evropský Green Deal v současné podobě povede pouze 
k přesunu emisí skleníkových plynů do jiných částí svě-
ta, k ztrátě konkurenceschopnosti a zchudnutí Evropy. 
Na globální klima to ale bude mít pouze zanedbatelný 

vliv. Proto se chceme zaměřit na projekty, které máme 
ve svých rukou a jejichž efekt můžeme vidět rychle, ne 
až za 50 či 100 let.

Jako správná se ukázala naše strategie pomoci stov-
kám tisíc domácností snižovat spotřebu energií. Ta to-
tiž snižuje emise nejen skleníkových plynů, ale i dalších 
látek, které škodí našemu zdraví. Máme přitom na co 
navazovat, protože jsme s  opatřeními začali za vlády 
ANO a dokázali jsme pro ně taky vyjednat na evropské 
úrovni obrovské množství peněz.

NEJSME IDEOLOGIČTÍ AKTIVISTÉ, ALE ANI SLEPÍ POPÍRAČI 
KLIMATICKÉ ZMĚNY. TA UŽ PROBÍHÁ A JEJÍ DOPADY 
POCIŤUJEME I V ČR, HLAVNĚ V PODOBĚ EXTRÉMŮ POČASÍ.

STÍNOVÝ MINISTR 
ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ

Richard Brabec

Jsme hlasem  
zdravého rozumu  
v ochraně životního prostředí Ž
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Trh s bydlením v České republice je od začátku roku 2023 
charakteristický problémem na straně nabídky, kte-
rá není geograficky správně rozvržena. V problematice 
dostupnosti bydlení se projevují významné regionální di-
ference. Na trhu je zřejmý dlouhodobý trend dynamicky 
rostoucích cen bytů v relaci k průměrné mzdě, které se 
také promítají do zvyšování nájemného. Problémem zů-
stává také nedostupnost bydlení pro nově vstupující na 
trh, která je umocněna nejaktuálnějším vývojem na trhu 
s bydlením. V prosinci roku 2022 byl dle České bankovní 
asociace meziroční propad hypotečních úvěrů ve výši  
82 %, za celý rok 2022 propadla aktivita na hypotečním 
trhu o 63,6 %. Můžeme mluvit de facto o zastavení trhu. 
Mimo nárůst cen nemovitostí je tento problém zesílen 
nárůstem hypotečních sazeb, přičemž úroková saz-
ba u  skutečně nově poskytnutých hypotečních úvěrů 

v prosinci 2022 dosáhla téměř 6 % a pohybovala se tedy 
na nejvyšších úrovních od období 2008 a 2009.

O  tom, že k  nápravě aktuálního stavu trhu s  nemovitostmi 
nemá dojít ani v  nejbližším období, svědčí meziroční pokles 
stavební produkce, kdy stavební úřady podle posledních úda-
jů ČSÚ vydaly v prosinci 2022 meziročně o 15,6 % stavebních 
povolení méně. Celkový počet zahájených bytů klesl meziroč-
ně o 22 %. České stavebnictví se celý rok 2022 potýkalo s růs-
tem cen a nedostatkem stavebních kapacit. Je zřejmé, že krize 
na trhu s bydlením je spojená s nedostatečnou výstavbou. 

Základní lék na řešení této krize je založený na zvýšení vý-
stavby dostupných bytů, ostatní kroky budou řešit jenom 
symptomy a mohou vést pouze ke krátkodobému zlepšení 
tristního stavu. Protože platí – čeho je málo, to je drahé.

BYDLENÍ, JEHO DOSTUPNOST A KVALITA, JE JEDNÍM  
ZE ZÁKLADNÍCH UKAZATELŮ, KTERÝMI MĚŘÍME NEJENOM  
KVALITU ŽIVOTA, ALE TAKÉ ŽIVOTNÍ ÚROVEŇ. ZAJIŠTĚNÍ BYDLENÍ  
JE JEDNOZNAČNĚ OSOBNÍ ODPOVĚDNOSTÍ JEDNOTLIVCE. 
ÚLOHOU STÁTU JE VYTVOŘIT PROSTŘEDÍ, KTERÉ UMOŽNÍ VĚTŠINĚ 
SPOLEČNOSTI ZABEZPEČIT SI TOTO ADEKVÁTNÍ BYDLENÍ VLASTNÍ 
ČINNOSTÍ. TEDY ÚLOHOU STÁTU JE DODAT NÁSTROJE K REALIZACI. 
NAVÍC NABÍDKU BYDLENÍ MAJÍ PRIMÁRNĚ ŘEŠIT OBCE A MĚSTA.

STÍNOVÁ MINISTRYNĚ 
PRO MÍSTNÍ ROZVOJ

Klára Dostálová

Krize bydlení –  
čeho je málo,  
to je drahé

TOTO JE NÁŠ PLÁN

 → Naší ambicí je zvýšit dostupnost bydlení pro 
všechny občany. Uvědomujeme si, že v nejob-
tížnější situaci jsou především mladé rodiny, 
samoživitelé nebo senioři. Stát by měl ale my-
slet i na bydlení pro veřejně prospěšné profe-
se. To jsou námi definované prioritní skupiny.

 → Stavební zákon, který vytvořila naše vláda, 
výrazně zrychlil proces výstavby v  ČR, a  to 
primárně v  oblastech se zásadním převisem 
poptávky nad nabídkou bydlení. Kompletní re-
kodifikací stavebního práva by byl významně 
aktivován soukromý kapitál k výstavbě. Nove-
la nového stavebního zákona z dílny současné 
vlády neřeší všechny pilíře, které by zajistily 
výrazné zrychlení stavebního řízení včetně 
vymahatelných lhůt či zastupitelnosti úřed-
níků. My jako opozice jsme prosadili alespoň 
redukci razítek, odstranění ping-pongu při od-
volání a  zkrácení lhůt. Výstavba je základním 
předpokladem řešení bytové krize. 

 → Problém s  nedostatkem bytů a  s  vysokými 
cenami bydlení chceme řešit prioritně vět-
ší podporou družstevního bydlení. Umožnit 
družstevním bytovým společnostem výstav-
bu a správy bytů bez zbytečných regulačních 
a administrativních bariér.

 → Vytvořit státního developera, který bude ak-
tivně pracovat s pozemky a brownfieldy v ma-
jetku státu. Možná je výstavba státních bytů, 
PPP projekty v oblasti nájemního bydlení, ale 
také privatizace těchto pozemků s  kontrak-
tační podmínkou výstavby stanoveného počtu 
bytů na konkrétních pozemcích.

 → Rozjet výstavbu státních bytů s možností ná-
sledného odkupu nájemníky. Pro tyto účely 
bychom projekt podpořili výhodnými půjčkami, 
které by byly minimálně úročené. 

 → Podpořit PPP projekty v oblasti výstavby ná-
jemního bydlení. Stát se propojí s developery 
a  využije pozemky a  brownfieldy v  majetku 
státu pro výstavbu nájemního bydlení. Počí-
táme i  se zapojením Státního fondu podpory 
investic, dále obcí a podnikatelských subjektů.

 → Zavést vícegenerační hypotéky. U  nich pak 
prodloužit dobu splatnosti na 40 let s garancí 
státu. Např. u bytu 2+kk by se splátka snížila 

z 14 000 Kč na 8 200 Kč – významná pomoc 
mnoha rodinám.

 → Problém s bydlením u lidí v důchodovém věku 
řešit výstavbou seniorského bydlení (bytová 
společenství seniorů, komunitní péče) a  vý-
stavbou domovů s pečovatelskou službou.

 → Mít možnost rozdělit vícegenerační domy na 
samostatné bytové jednotky. V  období zcela 
bezprecedentního zastavení trhu s  nemovi-
tostmi by rozdělení vícegeneračních bytů na 
samostatné bytové jednotky mohlo přinést 
relativně rychlou změnu, která navíc není vý-
znamně finančně náročná.

 → Podpořit výstavbu studentských kolejí. Speci-
fickou prioritní skupinou jsou aktivní studenti 
vysokých škol, kteří nájemní bydlení poptáva-
jí ve  městech s  nedostatkem kolejí. Společně 
s  podporou výstavby nových kolejí chceme 
snížit energetickou náročnost stávajících kole-
jí, aby byly koleje pro studenty ekonomicky vý-
hodnější než nájemní bydlení. Navíc s bydlením 
na kolejích jsou spojeny další pozitivní externa-
lity související s vysokoškolským studiem. 

 → Požadovat navýšení investic do dopravní infra-
struktury, které mohou výrazně zvýšit zájem 
o některé aktuálně méně poptávané lokality. 

 → Otevřít diskusi nad nezbytností vybraných re-
gulací spojených se stavebním procesem (DPH 
na stavební materiál 10%, zkrácení doby odpisů)

 → Požadovat konec spekulací s byty na digitál-
ních platformách. České obce by měly mít, 
stejně jako třeba ty německé, právo mluvit do 
způsobu pronájmu bytů přes Airbnb a další po-
dobné servery. EU již vydala návrh nařízení.

 → Vzhledem k zcela mimořádné situaci je potře-
ba aktivovat dotační titul na podporu úroků 
z úvěru nad 5 % pro vybrané skupiny obyva-
telstva – Ministerstvo pro místní rozvoj ho má 
v šuplíku.

 → Nerušit státní podporu stavebního spoření, sys-
tém rozumně přenastavit a využít ho výhradně 
na podporu bydlení včetně motivace státu k za-
jištění nízkoenergetických opatření – vytápění, 
budovy apod.
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TOTO JE NÁŠ PLÁN

 → Aktualizovat inovační strategii Czech Repub-
lic: The Country For The Future, důsledně začít 
naplňovat cíle na národní i mezinárodní úrovni.

 → Zrušit zbytečnou pozici ministryně pro vědu 
a vládní Radu pro výzkum, vývoj a inovace ne-
chat opět řídit předsedu vlády.

 → Definovat prioritní oblasti vědy a výzkumu.

 → Rozvíjet systém hodnocení vědy M2017+ pod-
le potřeb klíčových segmentů výzkumu.

 → Hodnotit na bázi škálování práci výzkumných 
pracovišť, a to jak na úrovni univerzit a AV ČR, 
tak podnikatelských subjektů, a využít tohoto 
hodnocení rovněž pro financování konkrétních 
organizací.

 → Posilovat financování výzkumu tak, aby se 
v  roce 2025 docílilo podílu celkových výdajů 
na výzkum vůči HDP na úrovni 2,5 % (GERD 
ukazatel).

 → Aktualizovat systém investičních pobídek tak, 
aby směřovaly primárně do oblastí s vysokou 
přidanou hodnotou.

 → Vytvořit transparentnější prostředí posuzo-
vání veřejné podpory v  oblasti aplikovaného 
výzkumu.

Toto se promítlo mimo jiné i v tom, že v  loňském roce 
bylo českým i zahraničním subjektům uděleno či vali-
dováno Úřadem průmyslového vlastnictví ČR (ÚPV ČR) 
pro území naší republiky celkem  5076  patentů, tedy 
nejméně za posledních deset let.

Vláda sice zřídila pozici ministryně pro vědu, výzkum 
a inovace, ale to je ve svém důsledku pro vědu kontra-
produktivní. Opět se ukázalo, že tato pozice byla zří-
zená jen kvůli potřebám vládnoucí pětikoalice, nikoliv 
vědy samotné.

Podstatně efektivnější systém byl ten, kdy vládní 
Radě pro výzkum, vývoj a  inovace (RVVI) předsedal 
premiér, který dokázal vyvážit zájmy vysokých škol, 
Akademie věd ČR a podnikatelů. Byl současně garan-

tem inovační strategie Czech Republic: The Country 
For The Future, která obsahovala jak dlouhodobé cíle 
v oblasti institucionální podpory, tak na poli základní-
ho či aplikovaného výzkumu, včetně financování, hod-
nocení, investování apod. 

Dnes vláda rozdrobila podporu výzkumu mezi několik 
resortů a úloha RVVI je spíše symbolická. V současné 
době vláda již vědu neřídí, pouze se koordinují poža-
davky různých zájmových skupin. Vláda naprosto re-
zignovala na práci s prioritními oblastmi výzkumu a na 
vyhodnocování efektivity nakládání s  prostředky pro 
podporu vědy. Nemá žádnou vizi a ve světě uznávaná 
strategie Česká republika: Země pro budoucnost se 
dále nerozvíjí. To povede k  opětovné ztrátě náročně 
vybudovaných pozic z posledních let.

Začněme vědu  
a výzkum opět řídit

DOŠLO KE ZCELA ABSURDNÍ SITUACI. VLÁDA, KTERÁ MÁ VE 
SVÉM ČELE VYSOKOŠKOLSKÉHO PROFESORA, NAPROSTO 
REZIGNOVALA NA PODPORU VĚDY. MÍSTO TOHO, ABYCHOM 
SMĚŘOVALI K VĚTŠÍ KOMPETENCI A VZDĚLANĚJŠÍ 
SPOLEČNOSTI, VLÁDA NÁS POSOUVÁ ZPĚT DO MINULOSTI 
A DO ZEMĚ LEVNÉ PRACOVNÍ SÍLY.

STÍNOVÝ VLÁDNÍ ZMOCNĚNEC 
PRO VÝZKUM, VÝVOJ A INOVACE

Julius Špičák
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TOTO JE NÁŠ PLÁN

 → Opět narůstá počet vězněných osob v České re-
publice. Je třeba pokračovat v podpoře odklonů 
a  alternativních trestů (narovnání, podmíněné 
odsouzení s dohledem, probační dohled, domácí 
vězení, obecně prospěšné práce, peněžitý trest). 
Vězni v domácím vězení budou důsledně kontro-
lováni s využitím elektronického náramku.

 → Rozšířit dohled při podmíněném propuštění for-
mou elektronického náramku, posílením povin-
nosti absolvovat výchovné či odvykací programy.

 → Přijmout nezbytná opatření a navýšit finanční 
prostředky je nutné v oblasti lékařské péče ve 
věznicích. Nedostatek lékařů je zde dlouhodo-
bě alarmující.

 → Rozšířit kapacity pro zaměstnávání vězňů 
v areálech věznic. Vyráběné komodity mají in-
stituce přednostně odebírat od věznic. Zásadní 
jsou investice do výstavby nových výrobních 
hal v  rámci areálů věznic. Jsou to investice, 
které se prokazatelně brzy vrátí! Získání pra-
covních návyků ve věznici a pomoc při získání 
prvního místa po propuštění, ideálně se zajiš-
těným ubytováním, výrazně sníží riziko návratu 
propuštěného do kriminálního prostředí. 

 → Nadále budeme posilovat kapacity a výkon ochran-
ného léčení. Každý nebezpečný pachatel musí být 
pod stálou, kompetentní kontrolou lékařů.

 → Účinněji postihovat sexuální násilí. Důležitá je 
v této oblasti mimo jiné nová definice všech se-
xuálních útoků, včetně nejzávažnějšího z  nich 
(znásilnění) a diskuze o výši trestních sazeb za 
tyto skutky. Stejně tak zavedení definice do-
mácího násilí a také dětského certifikátu, který 
znemožní sexuálním delikventům práci s dětmi. 

 →  Prioritou je též řešení násilí v  kyberprostoru 
a zavedení nových skutkových podstat, které 
by účinně postihovaly tuto velmi rozšiřující se 
oblast násilí, které je pácháno nejen na dětech 
a  seniorech, ale i  na dalších zranitelnějších 
skupinách našich spoluobčanů.

 → Podpořit vzdělávání soudců, státních zástup-
ců, policie – podle statistik je u nás stále vyso-
ké procento druhotné viktimizace. Oběť je tzv. 

obětí dvakrát – nejprve toho trestného činu, 
který na ní byl spáchán, a pak podruhé, když se 
rozhodne jej oznámit a stane se součástí sys-
tému, kde musí podstoupit opakovaně výsle-
chy, vyšetření atd. Situace se v ČR v této ob-
lasti výrazně zlepšila, ale stále není optimální.

 → Pomoc obětem trestných činů musí být na 
prvním místě. Systém pomoci obětem se musí 
důsledně dodržovat a zefektivnit. 

 → Všechna rozhodnutí soudů budou v  anonymizo-
vané podobě dostupná na internetu. Software pro 
anonymizaci rozsudků vyšších soudů je nezbyt-
nou součástí digitalizace justice, která v tuto chvíli 
chybí. Všechny soudy budou mít videokonferenční 
zařízení a zařízení s automatickým přepisem.

 → Zastavit odchod znalců z  některých oborů. 
Znalci jsou dnes více kontrolováni, ale musí 
být i adekvátně odměňováni, a i proto je třeba 
navýšit znalečné.

 → Převést další agendu ze soudů na notáře či jiné úřa-
dy. Bezesporné případy není nutné řešit u soudu.

 → Přijmout novelu zákona o státním zastupitelství, 
která je bezdůvodně dlouhodobě odkládána, za-
vést pevná funkční období vedoucích státních 
zástupců včetně nejvyššího státního zástupce 
a konkrétní zákonné podmínky pro jeho odvolání. 
Zpřísnit kárnou odpovědnost státních zástupců 
za nesprávná úřední rozhodnutí a postupy.

 → Pokračovat v projednávání nového trestního řádu 
a v přípravě nového občanského soudního řádu.

 → Konečně prosadit zákon o lobbingu. Vládnoucí 
koalice zanedbala přijetí zákona o oznamova-
telích. České republice hrozí vysoké sankce. 
Je třeba zajistit komplexní ochranu těch, kteří 
upozorní, a  to i  anonymně, na nekalé jednání 
a  ve veřejném zájmu jej odhalí. Trestáni musí 
být usvědčení pachatelé oznámených trest-
ných činů, nikoliv ti, kteří na ně upozorní.

 → Přijmout novelu Ústavy ČR a zákona o NKÚ.

 → Konečně dotáhnout do konce zákonnou úpra-
vu celostátního referenda.

Jestli se má něco změnit k lepšímu, musí vláda v prvé 
řadě najít ve státním rozpočtu peníze na platy nejus-
tičních pracovníků v oblasti soudnictví a i státního za-
stupitelství. Není únosné, aby se ve veřejném prostoru 
opakovaně, a  hlavně oprávněně, debatovalo o  nebez-
pečí kolapsu některých soudů pro nedostatek odbor-
ného personálu kvůli jeho dlouhodobému platovému 
podhodnocení. K  reálnému snížení platů dochází také 
u pracovníků v pracovním poměru na služebních mís-
tech i mimo služební místa a u zaměstnanců bezpeč-
nostních sborů a ozbrojených sil ve služebním poměru 
ve vězeňství. 

Jednou z priorit je digitalizace justice, a to v nejširším 
smyslu slova. Zavedením elektronického soudního spi-
su se soudní řízení nejen zrychlí, ale i zlevní. To je však 
samozřejmě jen začátek komplexně připravené a sys-
témově prováděné digitalizace. V  oblasti justice jsou 
nyní používány desítky samostatných, většinou za-

staralých IT systémů, které nejsou vzájemně kompa-
tibilní. Napravit tento neudržitelný, drahý a nefunkční 
stav bude vyžadovat odvahu přijmout někdy nepopu-
lární personální rozhodnutí a investovat nemalé finanč-
ní prostředky do moderních technologií, které by měly 
postupně nahradit postupy a  byrokracii patřící spíše 
do 1. poloviny 20. století než do století 21. Jen tak se 
podaří zrychlit soudní řízení, zvýšit kvalitu soudního 
rozhodování (sjednocením rozhodovací praxe) a zvýšit 
důvěru veřejnosti v  justici a  tím i  v  reálnou existenci 
právního státu. 

Budeme zásadně bránit svobodu slova, svobodu vyja-
dřování, a to i přesto, že se nám nemusí názor oponen-
ta líbit. Jsme jednoznačně proti cenzuře a omezování 
svobody projevu v jakékoli formě. Nic nad zákonný rá-
mec. Konec zneužívání pojmu dezinformace pro očer-
ňování politických soupeřů a k prosazování provládní 
propagandy.

Digitalizace  
je cesta k rychlejší 
spravedlnosti

PRÁVNÍ STÁT SI NELZE PŘEDSTAVIT BEZ DOBŘE FUNGUJÍCÍ 
NEZÁVISLÉ JUSTICE. A TOHO NELZE DOSÁHNOUT BEZ 
PŘIMĚŘENÉHO FINANCOVÁNÍ. RESORT SPRAVEDLNOSTI  
JE Z HLEDISKA DOSTUPNÝCH FINANČNÍCH PROSTŘEDKŮ 
V POSLEDNÍ DOBĚ SPÍŠE TAKOVOU POPELKOU.

STÍNOVÝ MINISTR 
SPRAVEDLNOSTI

Radek Vondráček
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TOTO JE NÁŠ PLÁN

 → Zaměřit se na fungování institucí EU a zvýšit 
tlak na jejich reformu.

 → Odmítnout rušení práva veta v klíčových unij-
ních otázkách. 

 → Podílet se na debatách o  změnách smluv EU. 
Pokud se debata otevře, tak to může být Pan-
dořina skřínka a výsledek pro menší země mno-
hem nevýhodnější, než je současný status quo.

 → V rámci EU hledat spřízněné státy v oblasti mi-
grační politiky a nepřijímat žádnou legislativu, 
která obsahuje jakýkoliv systém kvót.

 → Podporovat další rozšiřování EU o země východ-
ního Balkánu, až splní dané podmínky pro vstup. 

 → Udržovat spolupráci v rámci V4 ohledně témat, na 
kterých máme shodu, a společně je prosazovat. 

 → Znovu se zaměřit na ekonomickou diplomacii 
a  věnovat jí větší prostor. Právě v  tomto ob-
dobí potřebujeme co nejvíce otevírat dveře pro 
naše podnikatele a zároveň lákat více investo-
rů do ČR.

 → Zaměřit se na země Asie, Blízkého východu 
a hlavně regionu Indo-Pacifik. 

 → Transatlantická spolupráce je pro nás stále 
významná, ale musíme dát jasně najevo, že si 
stojíme za našimi kulturními rozdíly, a naši zá-
padní partneři musí lépe chápat naše postoje.

 → Dále podporovat Ukrajinu jak v  humanitární, 
tak vojenské oblasti. Nezbytná je ale důsled-
ná kontrola, aby se pomoc dostala skutečně 
potřebným a neskončila v rukou zkorumpova-
ných úředníků, oligarchů a mafie.

Nepohnula ani s migrační politikou. Zpoždění v oblasti 
legislativy však nebylo jediným neúspěchem – Česká 
republika ztratila šanci přiblížit EU obyvatelům a mís-
to toho se soustředila na zrušení práva veta. V zahra-
ničních vztazích se vláda zaměřila především na vnější 
obraz v otázce podpory Ukrajiny, ale opomenula další 
úkoly a ekonomickou diplomacii. Avizovaná revize vzta-
hů s Čínou zůstala pouze slibem.

ČESKÁ REPUBLIKA ZAKONČILA PŮLROČNÍ PŘEDSEDNICTVÍ 
V RADĚ EVROPSKÉ UNIE S NEUSPOKOJIVÝMI VÝSLEDKY 
A NEGATIVNÍM VLIVEM NA NAŠE ZÁJMY. VLÁDA PŘIJALA 
VŠECHNY NÁVRHY KOMISE V RÁMCI GREEN DEALU BEZ 
JAKÝCHKOLIV ÚPRAV A NEZABÝVALA SE DOSTATEČNĚ 
OTÁZKAMI, KTERÉ JSOU PRO NÁS VÝZNAMNÉ.

STÍNOVÝ MINISTR 
ZAHRANIČNÍCH VĚCÍ

Jaroslav Bžoch

Česká republika 
musí hrát aktivní roli 
v zahraniční politice EU 
a zároveň EU formovat Z
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TOTO JE NÁŠ PLÁN

 → Postupně zvyšovat odměňování zaměstnanců 
kulturního sektoru tak, aby se jeho úroveň při-
blížila úrovni zaměstnanců ve školství.

 → Navázat v Národním plánu obnovy na projekty při-
pravené Babišovou vládou, zejména dotáhnout:

 → status profesionálního umělce a jeho uko-
tvení v  právním řádu, a  to v  souladu a  ve 
spolupráci se všemi dotčenými aktéry čin-
nými v oblasti kultury,

 → nezbytnou transformaci Státního fondu ki-
nematografie,

 → smysluplnou výstavbu budov či rekon-
strukci stávajících objektů sloužících pro 
potřeby kultury v  regionech za účelem 
vzniku regionálních kreativních center.

 → Zvyšovat postupně rozpočet Ministerstva kul-
tury (MK) až na 1,5 % výdajů státního rozpočtu 
s ohledem na finanční kondici veřejných finan-
cí, 1 % výdajů státního rozpočtu dosáhnout 
v  horizontu maximálně 2 let od doby prvního 
rozpočtu, který bude sestavovat naše vláda.

 → Zavést vícezdrojové kooperativní financování 
(MK – kraj – obec) vybraných kulturních insti-
tucí, a to na základě podnětů všech stran a vzá-
jemné dohody – jak s  odborovými svazy, tak 
zřizovateli a managementy těchto institucí. 

 → Zohlednit víceleté financování i v grantových 
programech, programy otevřít také nově vzni-
kajícím kulturním aktivitám.

 → Vytvořit víceletý plán investic do kulturních 
statků, a  to včetně obnovy památkově chrá-
něných objektů ve vlastnictví státu dle jejich 
aktuálního stavu, potřeb a nároků na ně, a dle 
tohoto plánu investice realizovat.

 → Investovat do obnovy a údržby památek, mu-
zeí a knihoven postupně v horizontu 4 let mini-
málně 8 miliard korun.

 → Navýšit investiční pobídky ve filmovém byz-
nysu a nastavit je tak, aby pravidla pro jejich 
poskytování byly efektivní a nediskriminační.

 → Zavést povinnost pro zahraniční platformy typu 
Netflix, HBO, Apple TV+ či Disney+ odvádět podíl 
z tržeb do Státního fondu kultury ČR a část tržeb 
investovat přímo do nákupu lokálních programů.

 → Podpořit vlastníky nemovitých památek a  ob-
jektů bez památkové ochrany umístěných v pa-
mátkových zónách či rezervacích, aby mohli čer-
pat vícezdrojové prostředky na údržbu a obnovu 
kulturního dědictví (stát–kraj/obec–vlastník).

 → Posílit programy podpory regionální kultury, 
zaměřit se na podporu kulturního dědictví 
venkova. 

 → Vyřešit financování Státního fondu kultury, 
vytvořit systém podpory pro vznik nových 
soudobých uměleckých děl a navýšit progra-
my tvůrčích a studijních stipendií. 

 → Podpořit rozsáhlý systém slev pro mládež, 
seniory, sociálně vyloučené a  hendikepované 
spoluobčany, vstup do hlavních muzeí a galerií 
by pro ně měl být zdarma. 

 → Podpořit péči o  rozvoj všech projevů tradiční 
lidové kultury. Pokračovat v  digitalizaci ne-
hmotného kulturního dědictví, knihovních a fil-
mových fondů a jejich bezplatném zpřístupně-
ní široké veřejnosti. 

 → Zvýšit prestiž a prezentaci české kultury v za-
hraničí, a  to podporou sítě Českých center 
a  rovněž podporou výjezdů uměleckých sou-
borů, zápůjček do galerií a muzeí.

 → Schválit novelu zákona o  majetkovém vyrov-
nání s církvemi a v ní procentuálně upravit výši 
inflační doložky.

Kultura patří k  oblastem, které byly pandemií covidu 
zasaženy nejcitelněji, a  bohužel aktuální ekonomic-
ká krize jí nedovolila se dostatečně zotavit. Současná 
vláda toto nezohlednila a v posledních dvou letech ji fi-
nančně velmi podhodnotila a osekala. I proto pravděpo-
dobně dojde k nezvratným a nenapravitelným škodám 
na našem národním dědictví, a to především v otázce 
památkové péče a ochrany památkových objektů. Vlá-
da opakovaně dala najevo, že je jí kultura a kulturní život 
lhostejný, respektive vnímá je pouze jako nástroj pro 

podporu své politiky. To potvrzuje mimo jiné i  tím, že 
zcela chybí jakýkoliv program pro podporu české kultu-
ry (včetně filmového průmyslu a médií) v zahraničí.

Velkým problémem je, že pracovníci v  kultuře jsou ve 
srovnání s ostatními zaměstnanci státní správy v otáz-
ce finančního ohodnocení na nejnižším stupni žebříčku, 
a to přestože se jedná o mnohdy nenahraditelné odbor-
níky a srdcaře. Jejich odliv může znamenat pro kulturu 
ztrátu, s níž se nebudeme schopni v budoucnu vyrovnat.

KULTURU A UMĚNÍ CHÁPEME JAKO ZÁKLAD NAŠÍ STÁTNOSTI 
A SPOLEČNOSTI. I PROTO BUDEME OPĚT USILOVAT O JEJÍ 
OBNOVENÍ A VYTVOŘENÍ PŘEDPOKLADŮ PRO DALŠÍ ROZVOJ. 
A TO JAK V OBLASTI TRADIČNÍ KULTURY, TAK I V SEGMENTU 
ŽIVÉ KULTURY, FILMOVÉHO A KREATIVNÍHO PRŮMYSLU ČI 
TŘEBA OCHRANY PAMÁTEK. OSTATNĚ PRÁVĚ KULTURA 
V TOMTO ŠIROKÉM POJETÍ JE JEDNÍM Z KLÍČOVÝCH 
NÁSTROJŮ IDENTIFIKACE SPOLEČNOSTI S NÁRODEM.

STÍNOVÁ MINISTRYNĚ KULTURY

Jaroslava Pokorná 
Jermanová

Kultura a umění 
jsou základem naší 
státnosti a společnosti
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TOTO JE NÁŠ PLÁN

 → Sjednotit digitalizaci procesů státu tak, aby 
fungoval efektivně.

 → Dotáhnout plnou realizaci zákona č. 12/2020 Sb., 
o právu na digitální služby, a využívání referenč-
ních údajů vedených v Registru práv a povinností.

 → Zajistit dostupnost veřejné správy prostřednic-
tvím digitálních služeb (Katalog služeb, založený 
zákonem č. 12/2020 Sb., obsahuje jen front-
-office digitální úkony a  digitální služby, tedy 
úkony na žádost. Převážná část úkonů má být 
dle harmonogramu digitalizace digitalizovaná 
převodem úkonu do digitální formy, resp. umož-
nění odeslání či doručení digitální podoby formu-
láře či jiné digitální formy listiny prostřednictvím 
datové schránky, menšina pak službou AISVS.).

 → Digitalizace se musí týkat i back-office úkonů 
a služeb, tedy toho, jak procesně interně fun-
guje veřejná správa. Navrhujeme, aby digita-
lizace řešili pouze kompetentní lidé s podrob-
nou znalostí procesů veřejné správy.

 → Dotáhnout projekty eSbírka a  eLegislativa 
(zahájení projektů v roce 2009).

 → Provést inventuru agend veřejné správy, vy-
hodnotit jejich efektivitu a kvalitu služby.

 → Zhodnotit kvalitu a efektivitu veřejných služeb.

 → Sjednotit platební místa stejně jako u projektu 
Moje daně.

 → Dobudovat a  zpřístupnit Propojený datový 
fond.

 → Zavést možnost úhrady veškerých plateb ve 
veřejné správě bezhotovostně či online.

 → Zavést možnost sdílení údajů z hlavních regis-
trů na základě souhlasu občana.

 → Vytvořit interaktivní formuláře.

 → Posílit rozvoj Portálu veřejné správy, který 
bude obsahovat veškeré služby pro občany, 
podnikatele, firmy – veškeré požadavky státu 
na občana na jednom místě.

 → Podpořit rozvoj digitální gramotnosti nejen na-
šich dětí, ale také seniorů.

 → Změnit a  nastavit legislativu pro vytvoření 
podmínek další modernizace veřejné správy 
s využitím procesu digitalizace.

 → Rozvíjet Czech POINTY jako kontaktní místa, 
která pomohou s vyřízením úředních záležitostí 
a naučí občany užívat digitální nástroje a služby.

 → Pokračovat v  elektronizaci zdravotnictví ve 
spolupráci se zdravotními pojišťovnami.

 → Zajistit pomoc při realizaci všech projektů tý-
kajících se digitalizace financované z Národní-
ho plánu obnovy.

Vznik Digitální a  informační agentury, který proběhl 
i přes odpor odborné veřejnosti, způsobil další problé-
my, například v zadávání veřejných zakázek. Vláda také 
nezvládla digitalizaci stavebního řízení. Opakovaně se 
ukazuje, že vládní strany mají tendenci vytvářet stále 
nové instituce, jako je například Open Source Center, 
které nemají opodstatnění a navíc mohou pokřivit trh. 
Dodnes nemáme žádné konkrétní výsledky, které by 
uvedené činnosti přinesly.

FIALOVA VLÁDA SELHALA V DIGITALIZACI A ZPŮSOBILA V TÉTO 
OBLASTI CHAOS. NEEXISTUJE ŽÁDNÁ CENTRÁLNÍ AUTORITA, 
KTERÁ BY BYLA PLNĚ ZODPOVĚDNÁ ZA DIGITALIZACI. VLÁDA 
SE SOUSTŘEDÍ POUZE NA FRONT-OFFICE SLUŽBY A ZŘIZOVÁNÍ 
KOMPETENČNÍCH CENTER, ANIŽ BY BYLA ODPOVĚDNÁ ZA 
DIGITALIZACI AGEND JEDNOTLIVÝCH RESORTŮ.

STÍNOVÝ ZMOCNĚNEC 
PRO DIGITALIZACI

Robert Králíček

Efektivnější  
fungování státu 
a zvýšení dostupnosti 
služeb pro občany

D
ig

itá
ln

í Č
es

ko

Chceme lepší vládu.



74 75

Ochrana 
spotřebitele



76 77

Namísto rušení státních podpor, jako je například pod-
pora stavebního spoření, by se měla vláda soustředit 
na pomoc lidem, kteří čelí nekalým praktikám prodejců 
nebo finančním problémům či exekucím. 

Vláda by měla vyvinout úsilí k  vytvoření efektivního 
systému ochrany spotřebitele, který by chránil jejich 
práva a zájmy. To zahrnuje i zlepšení právních předpisů 
a systémů řešení sporů, které by byly snadno přístup-
né a srozumitelné pro občany.

Kromě toho by se vláda měla zaměřit na zlepšení fi-
nanční gramotnosti obyvatelstva, zejména mladých 
lidí, aby byli schopni lépe řídit své finance a  vyhnout 
se dluhové pasti. To by mohlo být dosaženo pomocí 
finanční výchovy ve školách a  poskytování informací 
o úvěrech a finančních produktech.

Vláda by měla také zajistit, aby byly vymáhány zá-
vazky věřitelů a aby exekuce byly řízeny spravedlivě 
a efektivně.

OCHRANA SPOTŘEBITELE JE V DNEŠNÍ DOBĚ VELMI 
DŮLEŽITOU OTÁZKOU, ZEJMÉNA KVŮLI ROSTOUCÍMU 
POČTU LIDÍ, KTEŘÍ SE POTÝKAJÍ S FINANČNÍMI 
PROBLÉMY. JE TEDY NUTNÉ, ABY VLÁDA VĚNOVALA 
TÉTO PROBLEMATICE ZVLÁŠTNÍ POZORNOST.

STÍNOVÝ ZMOCNĚNEC 
PRO OCHRANU SPOTŘEBITELE

Patrik Nacher

Ochrana spotřebitele  
na prvním místě –  
týká se všech a kultivuje 
tržní prostředí

TOTO JE NÁŠ PLÁN

 → Nerušit podporu stavebního spoření – nebořit 
produkt, kterému lidé věří, debatovat o  změ-
nách parametrů vedoucích k  větší podpoře 
účelu stavebního spoření, tedy investice do vý-
stavby, rekonstrukce apod. na úkor využívání 
stavebního spoření jako klasického spoření.

 → Schválit institut hromadných žalob (hromadné 
řízení – transpozice směrnice) v podobě, která 
spotřebitelům reálně pomůže.

 → Prodloužit záruční dobu i  pro OSVČ (z  12 na  
24 měsíců jako u fyzických osob).

 → Novelizovat insolvenční zákon (transpozice 
směrnice) tak, aby vedl k  většímu využívání 
oddlužení u  lidí, pro které už jiné alternativy 
neexistují (zejména u  dlužníků s  vícečetnými 
exekucemi).

 → Rozšířit kompetence finančního arbitra o logické 
oblasti (neživotní pojištění, penzijní produkty).

 → Rozšířit kompetence Českého telekomuni-
kačního úřadu na oblast služeb třetích stran 
(účastnické spory u  služeb, které spotřebitel 
najde na faktuře, tedy i  prémiové SMS, DMS 
apod.).

 → Větší finanční podpora mimosoudním orgánům 
(ČTÚ, ERÚ, FA).

 → Ukončit daňové podpory kontroverzního fi-
nančního produktu (investiční životní pojiště-
ní) a přesun na produkty, které mají pro klienty 
větší efekt a smysl.

 → Změnit exekuční řád – zjednodušit povinnosti 
pro zaměstnavatele, které mají v  souvislosti 
s exekucemi svých zaměstnanců, s cílem sní-
žit administrativu a tím zvýšit zaměstnavatel-
nost lidí s exekucemi.
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Lidská práva  
a jejich ochrana
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Chceme lepší vládu.

TOTO JE NÁŠ PLÁN

 → Zajistit rovnost, a to ve všech oblastech včet-
ně pracovněprávních vztahů, bydlení, vzdělá-
vání a zdravotní péče. 

 → Posílit ochranu lidské důstojnosti, osobní cti 
a dobré pověsti při důsledném dodržování prá-
va na ochranu před neoprávněným zasahová-
ním do soukromého a rodinného života.

 → Posílit kontrolu naplňování práva na spravedli-
vý proces bez zbytečných průtahů, při důsled-
ném zachování rovnosti všech účastníků řízení. 

 → Zajistit svobodu projevu a svobodu tisku.

 → Zlepšit podmínky pro práci a garantovat důstojné 
odměňování pro všechny, kdo jsou pracovně za-
pojeni, včetně odstranění nerovnosti, pokud jde 
o genderově podmíněné rozdíly v odměňování.

 → Zajistit takovou výši důchodů, která bude ne-
jen dostačující k  pokrytí základních životních 
potřeb, ale bude zároveň pro generaci našich 
seniorů důstojná.

 → Zlepšit životní podmínky lidí žijících v chudobě 
či jinak sociálně znevýhodněných.

 → Garantovat právo na reprodukci, v jehož smy-
slu má každý člověk právo rozhodovat o tom, 
zda a kdy bude mít děti, s čímž souvisí i právo 
na přístup k antikoncepčním metodám, odbor-
nému poradenství ohledně plánování rodiny, 
asistované reprodukci, související zdravotní 
péči apod.

 → Zřídit instituci dětského ombudsmana (ochrán-
ce práv dětí), čímž dojde jednak k posílení pro-
cesních záruk a  práv dítěte v  soudním řízení, 
jednak bude dospívajícím lidem umožněno par-
ticipovat na rozhodování ve veřejných věcech 
týkajících se jejich života.

 → Vytvořit podmínky pro vznik dostatečných 
kapacit azylových zařízení, specializovaných 
záchytných center prvé pomoci v  případech 
podezření na některou z forem násilí, zejména 
u nejzranitelnějších skupin obětí (děti, senioři, 
osoby se zdravotním hendikepem).

 → Posílit ochranu práv starších osob včetně zvý-
šení respektu k jejich možnostem při využívání 
moderních technologií.

 → Odstranit rasové, genderové, sexuální, nábo-
ženské a jakékoliv jiné formy diskriminace.

 → Posílit ochranu práv národnostních menšin 
a podporu dalšího rozvíjení jejich jazyka a kul-
tury ve všech oblastech společenského života 
včetně vzdělávání dětí a mládeže.

 → Zamezit projevům násilí a  nenávisti vůči et-
nickým a národnostním menšinám a podpořit 
dialog napomáhající porozumění mezi různými 
kulturami a etnickými skupinami.

 → Přijímat opatření a vytvořit politiku, které bu-
dou respektovat a chránit základní práva imig-
rantů i uprchlíků z válečných oblastí.

Nejsou to jen občanská a  politická práva, o  kterých 
slýcháme nejčastěji, ale i právo na vzdělání, na spravedli-
vou odměnu za práci a uspokojivé pracovní podmínky, na 
ochranu zdraví, rodiny, specifická práva dětí, práva osob 
umístěných v ústavních zařízeních, a to nejen ve zdra-
votnických či sociálních, ale např. i ve věznicích. Nedíl-
nou součástí ochrany uvedených práv jsou i povinnosti, 
neboť bez odpovědnosti každého z nás nebude důsledné 
respektování lidských práv v praxi fungovat. 

Chceme proto pokračovat v  důsledném uplatňování 
a prosazování základních lidských práv v zájmu zajiš-
tění kontinuity jejich účinné ochrany, tak jak jsme to 
úspěšně a  s  prokazatelnými výsledky činili zejména 
v letech 2019 až 2021 za naší vlády. Tehdy jsme při-

jali Opční protokol k Úmluvě OSN o právech osob se 
zdravotním postižením, Akční plán prevence domácí-
ho násilí, zahájili diskuzi a předložili nový zákon o dět-
ském ombudsmanovi a  prosadili zákon o  poskytnutí 
jednorázové peněžité částky osobám sterilizovaným 
v rozporu s právem. 

Přijali jsme i Národní plán podpory rovných příležitos-
tí pro osoby se zdravotním postižením na léta 2021 
až 2025, Strategii rovnosti žen a mužů na léta 2021 
až 2030 a Strategii rovnosti, začlenění a participace 
Romů na léta 2021–2030, která vytvořila závazek 
vlády zřídit samostatnou pozici romského zmocněnce 
pro lidská práva a  řadu dalších důležitých strategic-
kých dokumentů.

I PO VÍCE NEŽ TŘICETI LETECH OD LISTOPADU 1989 JEŠTĚ 
MNOHO LIDÍ V ČESKÉ REPUBLICE NECHÁPE VÝZNAM 
A ZÁVAŽNOST OCHRANY LIDSKÝCH PRÁV. PŘITOM SE LIDSKÁ 
PRÁVA DOTÝKAJÍ NAŠEHO KAŽDODENNÍHO ŽIVOTA.

STÍNOVÁ ZMOCNĚNKYNĚ 
PRO LIDSKÁ PRÁVA

Helena Válková

Chceme zajistit  
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TOTO JE NÁŠ PLÁN

 → Zajistit v  rozpočtu více financí pro sport – 
postupné vícezdrojové financování sportu 
ze státního rozpočtu, z  rozpočtu krajů, obcí 
a  sponzorských zdrojů, podpora stabilního 
prostředí financování sportovních klubů s dů-
razem na práci s mládeží, prostředí podporující 
spolufinancování sportovních činností.

 → Předložit legislativní úpravu, aby sport mohl 
být finančně podporován soukromými subjek-
ty, které pak budou mít možnost si takovou 
podporou snížit základ daně z příjmu.

 → Podpořit důležitá občanská sdružení, spolky, 
neprofesionální organizace, které působí v ob-
lasti sportu a tělovýchovy, a zajistit jejich trans-
parentní financování ze státního rozpočtu.

 → Posílit výchovu ke sportu a zdravému životní-
mu stylu ve vzdělávacích programech. Sport 
musí být veřejnou službou, protože sport pěs-
tuje ty nejdůležitější vlastnosti, jako jsou píle, 
pracovitost, cílevědomost, disciplína.

 → Podpořit výstavbu sportovišť v  každé větší 
obci – vytvořit mapu sportovišť, kde se star-
ší z  nich budou rekonstruovat a  modernizo-
vat a podpoří se výstavba sportovišť nových 
a bezbariérových.

 → Upravit školní osnovy tak, aby děti měly mini-
málně 5 hodin tělocviku týdně. Systematicky 
postupovat v prosazení sportu jakožto příjem-
né součásti života u dětí již od útlého věku.

 → Zajistit vzdělávání trenérů talentované mláde-
že, kteří budou spolupracovat se školami a pak 
prostřednictvím sítě sportovních akademií 
systematicky připravovat elitní sportovce, pro 
které už školní úroveň sportu nestačí.

 → Prioritní sporty – vytipovat odvětví, k  nimž 
máme nadání a  zkušenosti, a  na ta se sou-
středit ještě více než na ostatní. Především 
z olympijských a kolektivních sportů.

 → Podpořit vědecký rozvoj oborů specializova-
ných na optimální výkon lidí – například spor-
tovní medicína, fyzioterapie, výzkum v oblasti 
sportovního výkonu nebo stravy.

 → Podpořit hendikepované sportovce.

Sportovní prostředí prošlo velmi dynamickým vývo-
jem a ucelený, ale ekonomicky náročný systém sportu 
se rozpadl. Problémy v  oblasti sportu jsou především 
nedostatek financí, zabezpečení ze strany institucí 
a  pokles odbornosti. Zásadním se stalo podceňová-
ní  zdravotního, ale i  společenského významu sportu. 
Státní politika měla vždy jiné priority a to bohužel vedlo 
k redukci podpory sportu z veřejných zdrojů. Mimo jiné 
i toto má za následek snížení dostupnosti sportu z dů-
vodu vysoké ekonomické spoluúčasti rodin na sporto-
vání, což vedlo k poklesu pohybových aktivit populace 
napříč všemi věkovými kategoriemi s negativními zdra-
votními důsledky.

Právě vysoká ekonomická spoluúčast rodin na sportování 
ve srovnání s ostatními zeměmi EU je alarmující a je nut-
né hledat systémové řešení rozvoje sportu, podpořené 
legislativou, zásadním navýšením finančních prostředků 
v rámci dotačních programů, institucionálním zabezpeče-
ním i zvyšováním kvalifikace sportovních odborníků.

Sportovní infrastruktura má výrazné nedostatky jak 
v množství ploch a zařízení, tak i ve stáří a vybavenos-
ti ploch a míst. Náprava těchto nedostatků je také velmi 
složitá a dlouhodobá, navzdory tomu, že do sportovní in-
frastruktury již bylo investováno za doby naší vlády mno-
hem více finančních prostředků než kdykoliv v minulosti.

SPORT JE VELMI DŮLEŽITOU SOUČÁSTÍ ŽIVOTA NÁS VŠECH. 
NA ROZVOJI SPORTU JAKO NA VEŘEJNÉ SLUŽBĚ SE MUSÍ 
PODÍLET NEJEN SPOLKY, NEZISKOVÉ ORGANIZACE A KOMERČNÍ 
SUBJEKTY, ALE I STÁTNÍ SPRÁVA A SAMOSPRÁVA.

STÍNOVÝ ZMOCNĚNEC 
PRO SPORT

Jan Richter

Sport  
je veřejná  
služba
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Chceme lepší vládu.



Zadavatel/zpracovatel: hnutí ANO
Název: Prohlášení stínové vlády hnutí ANO
Tento výtisk je neprodejný.
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